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                    číslo 4 

                 9. dubna 2024 

                   Po přečtení  

    předej  

           dalšímu 
 

 

Jednal Ústřední výbor KSČM 
 

V sobotu 23. března se na svém jednání sešli členové Ústředního výboru KSČM. Program jednání 

byl skutečně bohatý. Po úvodním vystoupení předsedkyně strany s. Konečné projednali dvě 
stanoviska k aktuální politické situaci (jejich plné znění uvádíme na jiném místě). Následovaly 

informace o volbách do EP včetně složení kandidátní listiny a návrh tezí k volbám do krajských 

zastupitelstev. Členové ÚV rovněž projednali informace o stavu členské základny k 31. 12. 2023. 

V další části jednání ÚV projednal Výroční finanční zprávu KSČM za rok 2023 a vyhodnocení 
hospodaření organizační jednotky ÚV KSČM za rok 2023, vzal na vědomí stanoviska Ústřední 

revizní komise k oběma těmto dokumentům.              Aleš RŮČKA

Přerušení společných jednání české a slovenské vlády je skandální! 
23. března, 16:00 

Rozhodnutí Fialovy vlády zrušit tradiční společná 

jednání české a slovenské vlády nemá v novodobých 

vztazích našich států obdoby a představuje problém, 

který se dotýká nejen diplomatických vztahů mezi 

oběma zeměmi. KSČM považuje toto jednání za 

zcela nepřijatelné! 

Jak Česká republika, tak Slovensko jsou 

suverénními zeměmi s vlastními politickými 

agendami a zájmy. Ani jedna ze zemí nemá právo 

zasahovat do vnitřních záležitostí druhé země, jak se 

bohužel v případě České republiky děje. Je 

nepřijatelné, jestliže premiér Petr Fiala ruší společná 

jednání vlád obou zemí, ale na druhou stranu přijímá 

předsedu opoziční strany Progresivní Slovensko 

Michala Šimečku. Zneužívání politických sporů 

vždy vede k nestabilitě a problémům, jak nám to 

v poslední době ukazuje pětidemoliční vláda Petra 

Fialy. 

České vládě vadí pravdivá slova premiéra Roberta 

Fica o tom, že politika EU vůči Ukrajině vede 

k vzájemnému zabíjení Slovanů, i to, že si 

Slovensko po dlouhé době buduje svou vlastní 

suverénní zahraniční politiku s apelem na mírové 

řešení konfliktu na Ukrajině. Toho naše „loutková“ 

vláda, skákající tu podle přání Bruselu, tu podle 

Washingtonu, není schopna.   

Pro KSČM jsou prioritní přátelské a korektní vztahy 

mezi Českou republikou a Slovenskem navazující na 

naši společnou historii a kulturu. Spolupráce 

a porozumění mezi našimi národy přinášejí 

vzájemný prospěch a posilují regionální stabilitu. 

Proto je důležité, aby politici na obou stranách 

rozvíjeli a posilovali přátelské a konstruktivní 

vztahy, a ne je ničili. 

My, komunisté jasně říkáme, že je nutné oprostit se 

od poučování a poručníkování v mezinárodních 

vztazích. V politice slovenské vlády nevidíme žádné 

zásadní otázky, které by ospravedlňovaly skandální 

jednání české vlády, které poškozuje mimořádné 

česko-slovenské vztahy. Je dalším z celé řady 

závažných nevratných kroků, kvůli kterým je třeba 

udělat vše pro to, aby Fialova vláda co nejdříve 

skončila. 

Fialo, stačilo! 
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KSČM je plně solidární se socialistickou Kubou! 

23. března, 18:00 

KSČM znovu potvrzuje svou plnou solidaritu s kubánským lidem, který navzdory dlouhotrvajícím 

útokům imperialismu hájí svou revoluci, nezávislost a socialismus. KSČM protestuje proti 

aktuálním otevřeným snahám o destabilizaci Kubánské republiky a „změnu režimu“, při kterých se 

Washington pokouší znovu využít dopadů zločinné blokády Kuby na její hospodářství a život jejích 

obyvatel. 
KSČM jednoznačně odsuzuje již více než šest desítiletí trvající hospodářskou, obchodní a finanční 

blokádu Kuby Spojenými státy americkými. Stejně jako naprostá většina států světa požaduje 

KSČM její okamžité ukončení. Tato blokáda je totiž v zásadním rozporu s mezinárodním právem 

a cíli a principy Charty OSN a znamená hrubé, masové a systematické porušování práv kubánského 

národa. 
Blokáda Kuby a jakékoliv vměšování Washingtonu do kubánských záležitostí musí skončit! 
 

 

Úspěch petice komunistů proti korespondenční volbě 

21. března, 07:54 

V rekordně krátkém čase se členům 

a příznivcům Komunistické strany Čech 

a Moravy podařilo nasbírat více než deset tisíc 
podpisů pod petici proti zavedení 

tzv. korespondenční volby. Komunisté tak brzy 

vystoupí před petičním výborem Poslanecké 

sněmovny s jasnými argumenty proti snaze 

vládních stran zavést tuto zásadní změnu již od 

roku 2025. 

Oproti jiným opozičním stranám, které spouštějí 

podobné petice ve zcela účelové snaze získat 

pozornost v rámci předvolební kampaně, 

vystupují komunisté proti korespondenční volbě 

dlouhodobě. 

„KSČM zavedení tzv. korespondenční volby 

vždy odmítala. Nesouhlasí s ním ani nyní, když 

se jej snaží protilidová vláda Petra Fialy zcela 
účelově prosadit. Jsme přesvědčení, že o dění ve 

státě by neměli rozhodovat lidé, kteří v něm 

dlouhodobě nežijí, kteří neprožívají naše 

každodenní problémy a každodenní arogance 

mocných“, řekl k úspěchu petice místopředseda 

KSČM Milan Krajča. 

Komunisté považují vládní snahu o změnu 

volebního zákona za zásadní rozpor s ústavním 

pořádkem, protože nezaručuje tajné ani přímé 

volby. 

 

KSČM stojí za našimi zemědělci! 
 

KSČM plně podporuje české zemědělce a jejich 

protesty. Na rozdíl od současné vlády víme, že 

jejich práce je důležitá pro zajištění potravinové 

soběstačnosti České republiky. Vláda Petra Fialy 

jim však hází klacky pod nohy a znevýhodňuje 

je oproti jejich zahraničním konkurentům. Ať již 

se jedná o danění dotací, zvýšení daně ze 

zemědělské půdy či zvýhodnění dovozu levného 

a nekvalitního ukrajinského obilí. Odmítáme 

výhrůžky vlády skrze Policii ČR i prohlášení 
Fialy, že zemědělcům může sebrat i to, co již 

bylo předjednáno. Každý občan ČR má právo 

vyjádřit svou nespokojenost se současnou  

 

 

politickou a ekonomickou situací. Je potřeba říci 

vládě Petra Fialy a její protilidové politice 

STAČILO!                

Vedení KSČM, 7. 3. 2024  
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ZLOBIVÍ ZEMĚDĚLCI 

Začátkem roku 2024 se nesla v Evropské unii, zvláště v té západní části chuť stávkovat. 

Podnět dala nová zemědělská politika, tak zvaná společná, v zemích EU. Další omezování 

používání chemických látek, zvláště herbicidů, přísná dokumentace, snížení nákladů. 

Vrcholem byla další bezcelní kvóta potravin u Ukrajiny a Jižní Ameriky, kde žádná taková 

omezení neexistují. 

Takže nižší náklady na mzdy, hnojiva, žádná 

kontrola pesticidů a dalších chemických látek, 

které jsou v EU limitovány, kontrolovány a 

sankcionovány. EU nevadí žádná rizika z 

hlediska bezpečných potravin. Pro české 
zemědělce se tato černá nit odvíjí již od 

přístupové smlouvy při vstupu země do EU. 

Tuto přístupovou smlouvu podepsal za ČR Ing. 

Lux (KDU – ČSL jako tehdejší ministr. Zavázali 

jsme se snížit zemědělskou produkci o 60%! 
Toho bylo docíleno postupnými kroky v 

omezování produkce. V ČR je skoro ¼ půdy v 

ekologickém způsobu obhospodařování. Je 

dvakrát více dotována z EU, ale dodává z ¼ 
ploch 7% zemědělské produkce. Naše země je v 

tomto směru na prvním Místě v EU. Takže tento 

politický úhor byl dále „vylepšen“ rozhodnutím 

od roku 2024 nechávat ležet ladem 8% další 

plochy povinně u všech zemědělců. Slibované 
přístupové podmínky byly vedené v rovině 

stejných podmínek u všech zemí EU. Dodnes 

nesplněno a díky různým dotacím je původních 

9 států o 50% na dotacích zvýhodněno.  
  A do toho přišla velká aktivizace EU pro 
Ukrajinu ve válce s Ruskem, což vyžaduje 

hodně peněz a jiných nezbytných ústupků. 

Důsledkem je méně peněz na zemědělce. Pro 

ČR v roce 2024 to přinese snížení dotací ze 42 

miliard (platby na 1 hektar) na 35,5 miliard. Z 
rozpočtu ČR pro rok 2024 tzv. úsporný balíček 

Fialovy vlády snížil národní dotace z 4,6 miliard 

na 2 miliardy! Ale jako dárek působí nárůst 

pozemkové daně, která vzroste o 80 – 100% 

podle místa pozemků. Více jak rok se k nám 
dováží pšenice, řepka, slunečnice, kukuřice a  

jiné zemědělské produkty z Ukrajiny bez cla. To  

snížilo ceny např u pšenice, kde jsme plně 

soběstační z 8.000,- Kč v roce 2022 na 3.500,- 

Kč za tunu dnes. Zemědělci mají na zásobách 

loňskou úrodu, cena je pod náklady na výrobu. 
 Tato situace vyústila v ČR v aktivizaci 
zemědělců, protože jejich podmínky se zhoršily 

během krátké doby skoro o 100%. Traktory u 

Úřadu vlády vyburcovaly premiéra Fialu, aby 

podle něj tyto proruské síly v traktorech za 5 

milionů korun za kus (ó ti se mají), ohrožovaly 
jeho úspěšnou vládu při organizování dalšího 

pozitivního dění pro ČR. Dokonce ho to tak 

rozčílilo, že řekl, že zváží zda ty 2 miliardy z 

rozpočtu pro rok 2024 převést do jiné kapitoly. 
(Třeba na zbraně pro Ukrajinu.) Nebylo by to 

nic nového od něj, ani od celé vlády pětikoalice!  
 Pokračující ztížená situace je bohužel 

výsledkem politiky EU po roce 2022 ve 

prospěch Ukrajiny. Přineslo to, mimo jiné, 
zdražení energie - v průměru 3x. A bohužel, 

díky této vládě, jejímu postoji, který je směšný i 

pro USA, jsme na tom nejhůře v zemích EU 

díky. Nelze očekávat žádné převratné změny, jen 

konstatuji, ekonomická situace se nemá proč 
pozitivně vyvíjet. 

P.S. Čsu zpřesnil vysledky zemědělství za rok 2023 -Zisk klesl o 

45% a výroba se snížila o 7,9%        Jan NAMRAŠ 

 

 

Našli jsme na sítích

Svobodná země si vyrobí energii pro své občany a přebytky prodá. Kolonie 

musí poskytnout veškerou produkci a potom si ji zpět draho koupit. 
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Komunisté požadují vystoupení České republiky z NATO! 

 

KSČM společně s dalšími mírovými a protiválečnými organizacemi trvale požaduje ukončení 

členství České republiky v NATO a účasti Armády České republiky na agresích, okupacích 

a intervencích NATO v zahraničí. Komunisté se staví proti soustavnému navyšování výdajů na 
zbrojení, probíhajícímu navíc v době bezohledných vládních sociálních škrtů, i proti miliardovým 

nákupům předražené a nepotřebné vojenské techniky například amerických stíhaček F-35. KSČM 

odsuzuje válečné přípravy, jako jsou například administrativní odvody do armády prosazované 

českým prezidentem Petrem Pavlem, i snahy o umístění vojsk USA na našem území. 

Je to již čtvrt století od chvíle, kdy byla Česká republika zavlečena do vojenského paktu NATO. 
Stalo se tak otevřeně proti zájmům naší země a jejích občanů, kteří se ani neměli možnost k tomuto 

mimořádně závažnému kroku vyjádřit v referendu. KSČM nikdy se členstvím České republiky 

v NATO nesouhlasila a dlouhodobě prosazuje jako jeden ze svých zásadních programových 

požadavků vystoupení z tohoto paktu. 

Od svého vzniku před 75 lety byl vždy pakt NATO útočným agresivním vojenským nástrojem 
imperialismu USA a jeho spojenců. NATO intervenovalo přímo, nebo podpořilo vojenskou 

intervenci v zemích Evropy, Blízkého a Středního východu, Afriky a Střední Asie. NATO a jeho 

členské státy zločinně bombardovaly Jugoslávii a jsou zodpovědné za destabilizaci, násilí a války 

v Afghánistánu, v Iráku, v Libyi, v Sýrii, na Ukrajině i v mnoha dalších zemích. V žádném z těchto 
případů nebyla výsledkem deklarovaná demokracie nebo mír. Naopak. Důsledkem bylo utrpení 

civilistů, smrt a zkáza. 

I v probíhajícím konfliktu na Ukrajině sehrává od jeho počátku NATO klíčovou roli, a to v jeho 

urputné snaze konflikt eskalovat a bránit mírovému řešení. To potvrzují i nedávná odhalení deníku 

New York Times o provozování soustavy špionážních základen USA na Ukrajině a jejich účasti 
v probíhajícím vojenském konfliktu. Nejnovější oficiální prohlášení francouzského prezidenta 

Emanuela Macrona o možném otevřeném nasazení pozemních sil členských států NATO na 

Ukrajině je však mimořádně nebezpečným krokem. Takovou obludnou politiku, znamenající akutní 

hrozbu nejen pro celou Evropu a všechny její obyvatele, je třeba co nejrozhodněji odmítnout! 

Cílem komunistů je zásadní změna české zahraniční a bezpečnostní politiky tak, aby byla založena 
na suverenitě, kolektivní bezpečnosti, mezinárodním právu a především míru! 

    Stanovisko VV ÚV KSČM, 1. března 2024 
 

 

 

Stanovisko k navrhovaným úpravám zákoníku práce 

 

   Odborové sdružení Čech, Moravy, Slezska se ostře vymezuje proti záměru Vlády České republiky 

tzv. „liberalizovat pracovní trh“ se zaměstnanci a v tomto smyslu změnit zákoník práce.  
   Nesouhlasíme a protestujeme proti záměru umožnit okamžité propouštění zaměstnanců ze 

strany zaměstnavatele bez udání důvodů a výpovědní lhůty.  

   I další zamýšlené úpravy zákoníku práce, například možnost vyvázat se z pracovního poměru 

finančně směřují k výrazné likvidaci ochrany zaměstnanců a zavádějí do pracovního práva 

majetkový cenzus.  
  Pětikoaliční pravicová vláda ve svých záměrech nastoluje novodobé nevolnictví. Jednostranně 

zvýhodňuje zaměstnavatele a zhoršuje postavení zaměstnanců ve vázaném pracovním postavení. 

Přináší další rozměr ekonomické a sociální nestability.  

 Vládní návrh liberalizace pracovního práva nepřinese „zpružnění pracovního trhu“, ale 

nejistotu zaměstnanců, nestabilitu a ekonomický nátlak. OSČM jej proto důrazně odmítá! 

V Praze 8. března 2024.                                Centrála OS ČMS 
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Levicová a vlastenecká koalice STAČILO! posiluje 
Home / Aktuality / Levicová a vlastenecká koalice STAČILO! posiluje 

05. března, 22:53 

 
Jediná relevantní opoziční koalice STAČILO!, kterou pro volby do Evropského parlamentu vede 

předsedkyně KSČM a europoslankyně Kateřina Konečná, oznámila vstup další politické strany, kterou je 

Česká strana národně sociální. 

„Naše strana vstupuje do koalice STAČILO! s cílem posílit vlasteneckou a sociální politiku. Politické strany 

již nelze dělit pouze na pravici a levici, ale daleko větší význam má dělení na národní a protinárodní, 

respektive sociální a asociální politické síly. Koalice STAČILO! je v tomto duchu koalicí národní i sociální, 

a proto jsme se k ní přidali,“ řekl předseda ČSNS Michal Klusáček. 

Mezi osobnosti, které se rozhodly kandidovat v této koalici, patří například právník Ondřej Dostál, 

právnička a mediátorka Jana Turoňová, viceprezident Světové rady míru a místopředseda KSČM Milan 

Krajča či specialista v oborech doprava a vodohospodářství Jan Skalický a zdravotní sestra Petra Rédová. 

Koalice za krátkou dobu své existence získala řadu podporovatelů a mnozí politologové jí předpovídají 

úspěch nejen ve volbách do Evropského parlamentu. 

 

 

Dopis předsedkyně Ústředního výboru KSČM soudružky Kateřiny Konečné: 

 

Členkám a členům KSČM 

 

Vážené soudružky, vážení soudruzi, jsou tomu bezmála 3 roky, kdy KSČM byla nucena 
vyklidit pozice v Parlamentu ČR a spadla na pomyslné dno. Mnozí škarohlídi se z toho radovali a 
předpovídali, že se Komunistická strana Čech a Moravy rozštěpí a z uštědřené rány se už nikdy 
nevzpamatuje. 
Opak je pravdou. Zareagovali jsme na volání obrovského množství občanů, kteří mají oprávněný 
pocit, že za ně na současné politické scéně nikdo skutečně nebojuje. Vždyť opozice často hlasuje 
spolu s vládou. Jejich hlasy umožnily ostudnou vazalskou smlouvu s USA, nákup předražených 
stíhaček nebo zvyšování výdajů na zbrojení. Nechtěli jsme to nechat jen tak, a proto jsme dlouho 
jednali a pracovali na vytvoření nejsilnější alternativy bezzubé sněmovní opozici a roztříštěné 
mimoparlamentní scéně. Tak vzniklo uskupení STAČILO!, koalice KSČM, strany Spojení demokraté 
- Sdružení nezávislých (SD-SN) a postupně se přidala i Česká strana národně sociální (ČSNS) a 
další osobnosti. 

Čas postupně ukazuje, jak se mýlili ti, kteří nás pohřbívali. Průzkumy relevantních agentur 
přisuzují KSČM/STAČILO! hodnoty kolem 5 %. Nedostaneme ale nic zadarmo. Úspěch si musíme 
všichni společně odpracovat. Zvláště nyní, když konkurence větří náš úspěch, začne nevídaná 
kampaň. Proti KSČM i proti jednotlivým kandidátům uskupení STAČILO! Nebudou se štítit lhát, 
pomlouvat, překrucovat slova, budou vytvářet grafiky na mailech a sociálních sítích, které mohou 

https://www.kscm.cz/
https://www.kscm.cz/cs/aktualne/category/aktuality/
https://www.stacilo.cz/
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na první pohled vypadat věrohodně. Ostatně už jsme to zažili před 5 lety, kdy proti nám vedl 
tažení T. Okamura, který si vymyslel, že jsme spolu s J. Maštálkou a J. Kohlíčkem hlasovali pro 
migranty. I když jsem soud nad ním o 3 roky později vyhrála, pošramocenou pověst mám dodnes 
a dodnes se objevují otázky, zda se tak skutečně stalo... O to důležitější je vždy se ptát, komu 
plivanec na nás a naši aktuální kandidátku nejvíc prospěje. A tam najdete odpověď, proč to často 
lidé dělají. 

Pomoc každého je nyní cennější než kdykoli dříve. Je nutné dostat informace k co 
největšímu množství občanů. Mediální blokáda samozřejmě pokračuje, a proto je velmi žádoucí 
hovořit s příbuznými, sousedy, přáteli; roznést letáky v ulici či vylepit plakát v obci. Každá pomoc - 
zdánlivě i nepatrná - se počítá a může zásadně přispět k závěrečnému úspěchu. 

Pojďme společně zabrat za jeden provaz a vykopat z Evropského parlamentu lháře A. 
Vondru, válečníka T. Zdechovského, pirátské zelené fanatiky a neviditelné poslance sněmovních 
opozičních stran. Nedovolme také, aby hlas ČR v Evropské komisi napříště reprezentoval někdo j 
ako V. Jourová (nominantka hnutí ANO 2011), na jejíž místo si už brousí zuby D. Nerudová 
spojená jakožto tehdejší rektorka se skandály kolem udělování titulů na Mendelově univerzitě. 

Máme skvěle našlápnuto k tomu získat výborný výsledek, a otevřít si tak dveře zpět do 
krajských zastupitelstev, a hlavně do Poslanecké sněmovny v příštím roce! Udělejme maximum 
možného - každý hlas pro uskupení STAČILO! se počítá a každý je důležitý! 

Spoléhám na Vás! 
Kateřina Konečná, předsedkyně ÚV KSČM, lídr koalice STAČILO! 
 

 

 

 

 

https://vasevec.parlamentnilisty.cz/komentare/za-co-vsechno-muze-babis   

Za co všechno může Babiš 
17.3.2024 14:36 

Italský sociolog Gianfranco Poggi vydal v roce 1978 knihu, ve které se zabývá genezí a proměnami 

moderního státu. V jejím závěru stručně shrnul nejzávaznější problémy, které trápí západní 

demokracie ve druhé polovině sedmdesátých let. Jejich seznam zní dnes až nepříjemně povědomě. 

Autor jich zmínil celkem šest: 

1. Politická elita se uzavírá, nereaguje adekvátně na 

legitimní požadavky občanů. Proto ve společnosti 

roste napětí a množí se protesty. V reakci na 

nespokojenost občanů se elita uchyluje k právně 

problematickým krokům. 

2. Sociální systém či tzv. systém blahobytu není 

schopen zlepšit situaci nižších vrstev. Protože 

nemůže ovlivnit celkový nárůst nerovností ve 

společnosti, snaží se alespoň zmírňovat krajní 

případy ekonomické a sociální deprivace. Přitom 

náklady na tento systém stále více zatěžují státní 

pokladnu a zvyšují tlak především na výdělečnou 

část populace. 

3. Výrazně narůstají případy selhání politiků, roste 

počet skandálů a nejrůznějších afér. To dokazuje, že 

na nejvyšších úrovních politického rozhodování se 

ocitli lidé nedostatečných intelektuálních a 

morálních kvalit, což demoralizuje celou společnost. 

4. Státní aparát určený k vynucování práva je stále 

méně schopen zajišťovat občanům bezpečí nejen 

v rámci veřejných prostor, ale i v jejich domovech. 

Nedokáže je spolehlivě ochránit ani před stále 

agresivnějšímu praktikami byznysu. 

5. Administrativní aparát státu spotřebovává stále vyšší 

podíl hrubého domácího produktu, přitom však 

vykazuje stále nižší schopnost zemi skutečně 

spravovat. 

6. Národní ekonomika upadá do stavu hospodářské 

recese, vláda není schopna dostatečně účinně zvládat 

inflaci. Výsledkem je chudnutí velkých částí 

obyvatelstva. 

To vše dohromady, konstatuje zmíněný italský autor, 

ohrožuje legitimitu státní moci přímo v jejích 

základech. Zároveň uvádí tři možné způsoby, jimiž 

se politická elita bude snažit své selhání zamluvit a 

odvést pozornost jiným směrem. Uveďme opět jen 

telegraficky: 

a) Politická elita může sáhnout k zastrašování těch 

skupin občanů, které na zmíněné skutečnosti. 

STAČILO! 

KOALICE KSČM, SD-SN, ČSNS A OSOBNOSTÍ 

https://vasevec.parlamentnilisty.cz/komentare/za-co-vsechno-muze-babis
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poukazují a dožadují se jejich nápravy. Může 

v tomto směru sáhnout k jistým formám represe. 

Zároveň bude upevňovat privilegia těch skupinek, 

které existující moc podporují, aby si nadále udržela 

jejich přízeň. 

b) Politická elita se může pokusit zajistit si ve 

společnosti širší konsenzus tím, že bude poukazovat 

na reálnou, či jen imaginární hrozbu války, která 

státu anebo celé koalici států hrozí. Ti, kdo jsou 

nespokojeni se stávajícími poměry, budou označeni 

za agenty nepřítele. 

c) Politická elita nabídne veřejnosti novou atraktivní 

formuli. Takovou, aby stát mohl fungovat nadále tak 

špatně jako dosud a nemusel řešit žádný ze 

zmíněných problémů. Pozornost veřejnosti bude 

díky tomu zaměřena jiným směrem. Autor 

poznamenává, že počátkem 70. let minulého století 

bylo takovou formulí heslo „zlepšení kvality 

života“. Naštěstí jsme dnes už mnohem dále. Díky 

kvalitám naší politické elity (viz bod č. 3) zcela 

bezpečně víme, že za všechny naše problémy může 

Andrej Babiš a jeho Agrofert. Tento zdroj veškerých 

nepříjemností byl politicky čistým způsobem 

odstraněn a díky korespondenční formě hlasování 

nás už nikdy neohrozí. Od všestranného zlepšení 

kvality života tady máme Green Deal, který to 

s námi myslí tak dobře, že nemá vůbec žádný smysl 

mu v čemkoliv odmlouvat a odporovat.  

 

 

 

Malé zamyšlení Aleše Růčky nad tím, že co bylo řečeno, je často 

míněno jinak 

Všimněte si, že když uslyšíme určité tvrzení, v podstatě je pouze vezmeme na vědomí, v lepším 

případě s ním souhlasíme nebo je odmítneme. Pochopitelně při tom záleží na tom, kdo je jeho autorem 

či interpretem. Jsem přesvědčen, že takto zacházet s informacemi ani náhodou opravdu nestačí. 

Mnohem zásadnější je podle mne důvod konkrétního prohlášení, a proto je třeba zamyslet se nad tím, 

co tím chtěl autor říct. 

Současně se zamyslet i nad skutečným 

důvodem tohoto prohlášení, který vůbec s jeho 

obsahem nemusí korespondovat, neboť cílem 

prohlášení je pro danou chvíli odvést pozornost od 

skutečného cíle. Vždyť to známe z historie. Zdárně 

zde může posloužit jednání Hitlera v počátcích jeho 

expanze: Prohlašoval, že mu jde jen a pouze o 

získání životního prostoru pro svou říši, že tento 

prostor leží na východ od Německa a je ovládán 

židovsko-bolševickou chátrou. Jak rádi mu to naši 

tehdejší západní spojenci uvěřili, jak rádi nás ihned 

obětovali, tedy zradili. A jak se o chvíli později 

nestačili divit, že po pár měsících byli s nacistickým 

Německem ve válečném konfliktu! Prostě neviděli 

konečné a tedy skutečné cíly prvotních Hitlerových 

prohlášení!  

Jsem přesvědčen, že před vyslovením 

jakéhokoliv prohlášení by měl jeho autor pamatovat 

na staré latinské rčení – Quidquid agis, prudenter 

agas et respice finem, volně přeloženo: cokoli děláš, 

dělej s rozmyslem a pamatuj na konec. Současně 

jsem přesvědčen, že je třeba brát v úvahu 

historickou zkušenost. Tak třeba pokud jde o válku 

s Ruskem: Na počátku 19. století to byl Napoleon, 

který se rozhodl porazit carské Rusko. Došel až do 

Moskvy, odkud však musel vbrzku uprchnout a 

cestou zpět si navíc, mimo utrpení vojáků své Velké 

armady, „vychutnat“ i rozhodující porážku. Koncem 

první poloviny 20. století to byl pro změnu Hitler, 

který vytáhl tentokrát proti socialistickému 

Sovětskému svazu. Ten až do Moskvy nedošel, 

výsledky jeho tažení všichni známe. Nyní před námi 

vyvstává otázka: Kdo bude ve 21. století tak 

zabedněný, že se vydá na válečné tažení proti 

tentokrát buržoasní Ruské federaci? Zájemců je 

dost, ostudně se k nim řadí i představitelé naší 

republiky. Je to již 10 let co doutná, a poslední dva 

roky hoří, vojenský konflikt mezi Ukrajinou a 

Ruskem. 

Zkusme se z tohoto konfliktu poučit. Vlastně, 

ne z konfliktu, ani ze speciální operace, ale z války, 

neboť jde o skutečnou válku. Ano jde o válku, ale 

kdo ji chce? Každý, kdo tento konflikt sleduje, jistě 

zaznamenal, že Rusko již v březnu 2022 vyjednalo 

příměří, Ukrajina se tehdy přihlásila k neutralitě. 

Takové příměří se samozřejmě některým nelíbilo. 
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Britský premiér Johnson přesvědčil prezidenta 

Zelenskyjho, aby souhlas s touto dohodou odvolal!  

Že se to líbilo USA, není třeba zdůrazňovat, neboť 

jejich přestavitelé a především vojenskoprůmyslový 

komplex nemají zájem na mírovém řešení tohoto 

konfliktu. Potvrdili to i v lednu letošního roku, kdy 

se Rusko s návrhem obnovit jednání o míru a 

dosáhnout příměří obrátilo přímo na Bílý dům. 

Odpověď? USA jsou ochotny jednat o všech 

aspektech rusko-amerických vztahů, ale nikoliv o 

míru na Ukrajině! Řečeno prostě – USA sabotují 

jakýkoliv pokus ukončit vzájemné zabíjení Slovanů, 

ať už to jsou Rusové či Ukrajinci. Tak jednají naši 

spojenci, naše „záruka“ míru a bezpečí (I my jsme 

Slované.). Bez ohledu na uvedené, naši vrcholní 

politici ochotně plní jejich diktát a v tomto smyslu 

oblbují občany země, kteří jim, v dobré víře, dali ve 

volbách důvěru. Doufejme, že do příštích voleb už 

takovou blbost neudělají. Nebo se budou skutečně 

chtít aktivně podílet na válečném konfliktu?  Jsou 

další otázky, které bychom si, než při volbách 

odevzdáme hlas, měli položit a především pravdivě 

zodpovědět: Chceme žít v Evropě - kolonii USA?  

Mají USA skutečný zájem o svobodnou a 

demokratickou Evropu, nebo ji obětují v rámci 

získání ruského nerostného bohatství? Anebo jinak: 

Může v současných podmínkách existovat něco 

takového, co chápeme pod pojmem demokracie? Je 

demokracie tím, co nám tvrdí ti, kteří nám dnes 

vládnou? Může být skutečná demokracie tam, kde 

ve skutečnosti vládne někdo jiný než lid (v duchu 

představ starých Řeků)? Je toho k přemýšlení 

opravdu hodně, mnohem víc, než jsem zde nadhodil.  

Vezměme si třeba práci našeho prezidenta, 

který počátkem března ukončil svůj první rok ve 

funkci. Komentářů na toto téma jsme mohli slyšet a 

číst opravdu hodně. Přesto i já přidám několik svých 

vět – je to prezident, první muž ČR, zdvořilost mi 

zakazuje nevyslovit se! Chápu, že v počátku se učil, 

co má jako prezident dělat (navenek třeba udělování 

vyznamenání, jmenování soudců, profesorů a 

podobně) a v podstatě nijak nepřekvapil, vládě 

podepsal, co měl, co vláda chtěla (brutální snížení 

červnové valorizace důchodů, trvalé snížení řádných 

valorizací důchodů včetně zhoršení podmínek 

předčasných 

důchodů, konsolidační balíček zvyšujícím 

občanům i firmám daně a odvody. Jasně tak ukázal, 

za koho a pro koho „kope“. Ještě horší to však, dle 

mého názoru bylo v závěru tohoto prvního roku. Asi 

už bylo potřeba i na venek potvrdit, že není slouha, 

ale přímo loutka těch, kteří ho do funkce vybrali a 

zajistili jeho zvolení lidmi, kteří, žel, neumí užívat 

vlastní rozum. Lidmi, kteří si v podstatě 

neuvědomují, že mají mozek, a proto neví, jak ho 

používat. 

 
Ale zpět k hodnocení konce prvního roku 

prezidenta, kdy nás překvapil hned třemi 

prohlášeními. To první se týkalo ochoty vzdát se 

významné části suverenity ČR ve prospěch 

Evropské unie (psal jsem v minulém čísle Echa). 

V tom druhém otevřel otázku vstupu do eurozóny, 

jinak řečeno vyjádřil svou ochotu zrušit naši korunu 

a nahradit ji eurem. Kdo chtěl, přečetl si od 

skutečných odborníků příslušné komentáře k této 

problematice, z nich jednoznačně vyplývá, že 

z hlediska ekonomiky je to blbost. Třetí prohlášení 

navazovalo na prohlášení premiéra Fialy, který se 

29. února vyjádřil, že existuje naprostá shoda zemí 

EU, že žádný evropský stát se nechystá vyslat své 

vojáky na Ukrajinu. Prezident Pavel hned 5. března 

kontroval: Jsem pro to, abychom hledali nové 

způsoby včetně pokračující diskuse o možné 

přítomnosti na Ukrajině. Dodal, že v tom smyslu, že 

by tam naši vojáci cvičili ty ukrajinské. Opomněl 

však dodat, zda by se naši vojáci mohli bránit při 

případném napadení ze strany Ruska. Pokud ano, 

pak bychom se, dle mého názoru automaticky staly 

účastníky tohoto zbytečného válečného konfliktu! 

Nicméně, zazněla dvě protichůdná prohlášení dvou 

vrcholných představitelů republiky! Profesor Jan 

Keller k tomu poznamenal: „Proti sobě stojí 

naprosto opačná tvrzení premiéra a prezidenta 

pronesená v průběhu jediného týdne. Jedno z těchto 

tvrzení je podle všeho lživé. Které to asi bude?“ 

Z okruhu problematiky týkající se války na 

Ukrajině nemůžeme vynechat ani otevření otázky 

týkající se odvodů do armády, byť označovaných 
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jako administrativních. Prostě místo přípravy na mír 

a boje o mírové řešení problémů se budeme chystat 

na válku! 

 

 
 

V duchu úvodních řádků tohoto zamyšlení 

nemohu vynechat událost z 6. března. Mám na mysli 

prohlášení premiéra, že byla přerušena společná 

jednání vlády naší země a Slovenska. Málo co mne 

zvedne ze židle, ale tentokrát, jako bych v ní měl 

katapult. Když domyslíme, jaký může být skutečný 

cíl tohoto prohlášení, neubráníme se myšlence, že 

jde o odporné snahy zcela záměrně vyvolat rozkol 

mezi našimi bratrskými národy a zeměmi. 

K takovému závěru jsem došel s tím, že vyvolání 

tohoto rozkolu má být počátkem čehosi dalšího, 

mnohem zrůdnějšího. Jistě, každý z nás si mohl 

přečíst nejrůznější stanoviska nejrůznějších 

komentátorů z nejrůznějších zdrojů. Já se však 

nemohu zbavit dojmu, že nešlo o nějaký úlet 

někoho, ale o součást naprosto záměrného útoku, 

jehož cílem je rozbití uskupení Visegrádské čtyřky, 

tzv. V4! Uskupení, jež vzniklo jako síla čtyř  

východních evropských států, jež bude muset být 

brána v úvahu při rozhodování Evropské komise i 

samotné EU. To se pochopitelně některým (hádejte 

kterým) nelíbí. Proto dělají a budou dělat vše pro to, 

aby se V4 rozpadla. I zde pochopitelně platí cui 

bono (v čí prospěch, komu ku prospěchu). Jen 

skutečně naivní člověk si může myslet, že rozbitím 

takového uskupení vše končí. Bohužel, to si 

slouhové cizí moci, dnes si už můžeme upřesnit, že 

ve skutečnosti jde o loutky, zřejmě neuvědomují. 

Abych to už konečně uzavřel: Na základě 

toho, na co jsem v tomto zamyšlení upozornil, 

docházím k názoru, že naším nejbližším nepřítelem, 

jehož nám Velký bratr, náš „ochránce“ a „spasitel“ 

přidělil, není Rusko, ale naši bratři Slováci! Myslím, 

že k obdobnému závěru musí dospět každý, kdo 

přemýšlí, pamatuje si, dokáže se poučit z historie. 

V každém případě se hodí připomenout si čtyři 

citáty číňana Mistra Sun-c´, autora legendárního 

traktátu Umění války. Ve svém díle klade velký 

důraz nejen na kvalitní analýzu, plánování a 

přípravu celého tažení, ale také použití lsti, umění 

manipulace s protivníkem, popřípadě využití 

překvapivého prvku. 1. Veškerá válka je založena na 

podvodu. 2. Chceš-li zničit nepřátelskou zemi, znič 

její dějiny, tradice a kulturu, postav staré proti 

mladým a všechny korumpuj. 3. Znáš-li nepřítele i 

sám sebe, můžeš bez obav svést to bitev. Pokud znáš 

sebe, ale nikoliv nepřítele, jednou vyhraješ a po 

druhé prohraješ. Jestliže neznáš ani sebe, ani 

nepřítele, prohraješ v každé bitvě. 4. Příležitostí 

přibývá, když je člověk využívá. Proto doporučuji 

využívat příležitostí. Souhlasu netřeba. 

 

Ještě ke korespondenčním volbám 

 

I přes skutečnost, že se KSČM za vydatné pomoci spoluobčanů podařilo, že její zástupci budou moci 

vystoupit před petičním výborem Poslanecké sněmovny s jasnými argumenty proti korespondenční 

volbě, zdá se žel zřejmé, že současná protilidová vláda tento návrh v parlamentu prosadí. Proto jsem 

se rozhodl, napsat vám, jichž by se to mělo týkat, následující dopis. 

 

Dopis těm, kteří se chystají být zneužiti v bláhové 

naději, že tím pomohou České republice. 

 

Vážení, 

chystá se na vás podraz, vláda naší republiky 

předkládá návrh, který je jen a pouze účelovým 

opatřením, mající za cíl pouze jediné – udržet se u 

moci. Tato vláda si dobře uvědomuje, jaké se těší 

podpoře občanů. Vy jste to možná nezaznamenali, 

ale podpora je to skutečně minimální, vládě 

důvěřuje pouhých 17 procent občanů, což je nejnižší 

číslo na světě a stále klesá! A tak vláda přišla s 

nápadem na korespondenční volby pod prostou 

záminkou umožnit vám komfortnější volební účast. 

Nápad, který současně není prost diskriminace, 

neboť neřeší, jak tyto volby zajistit v některých 

zemích – například bývalé Jugoslávie, v Makedonii, 

Rumunsku, Řecku. A co naši krajané v neutrálních 

zemích – Rakousko, Švédsko, Švýcarsko), nebo 

Srbsko, Rusko a další země, v nichž ani nemáme 

konzuláty. Půjde snad o státní diskriminaci podle 

zemí bydliště?Současně za zvláště spornou považuji 

skutečnost, že vy, kteří v naší republice dlouhodobě 

nežijete, a tedy nemáte a ani nemůžete mít 
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objektivní informace o skutečném politickém 

rozložení sil, o skutečných problémech našich 

občanů trpících důsledky současné vládní politiky, 

jež nám zajistila nejvyšší ceny energií, potravin, 

bydlení, nejvyšší míru inflace a státního dluhu. V 

těchto podmínkách my musíme žít, ale vy 

objektivně o životě v naší republice máte pouze 

zprostředkované informace. Proto si nemyslím, že 

byste měli mít možnost hlasovat o budoucnosti 

České republiky prostřednictvím takové sporné 

normy jako je korespondenční hlasování, jež 

neumožňuje zaručit ústavou dané podmínky – 

přímou a tajnou volbu. 

Také jsem přesvědčen, že byste měli důkladně 

uvážit, zda se voleb vůbec zúčastnit, zda je správné 

rozhodovat o budoucnosti země, v níž nežijete. To je 

samozřejmě vaše věc a vaše rozhodnutí. Jde však, 

jak už jsem zmínil výše o informace, které o ČR 

máte. Každé rozhodnutí, které nevychází z reality, 

ze skutečného zájmu o skutečný rozvoj, je škodlivé, 

chybné rozhodnutí je cestou k ničení. 

Těch argumentů bych mohl uvést ještě celou řadu. 

Závěrem jedna prosba: Zamyslete se, zda vaše účast 

v korespondenčních volbách povede ke skutečnému 

rozvoji ČR, či naopak k jejímu oslabení, 

prohloubení vazalství, ztráty suverenity, národní 

hrdosti, samostatnosti. Obávám se, že platí to druhé. 

Současná vláda nás důsledně vede právě v tomto 

kurzu.       

       Aleš RŮČKA 

 

 

Jaro ve znamení oslav a vzpomínek 
 

Vážení a milí čtenáři!  

Opět s příchodem jara začíná pro nás již tradiční 

seriál vzpomínkových akcí spojených s 

osvobozením naší vlasti od nacistické poroby a 

vítězstvím ve druhé světové válce. Vím, že nás 

ubývá, a ubývá i sil, přímí pamětníci už prakticky 

nejsou, ale i tak a právě proto nezapomeňme ani 

letos položit kytičku jarních květů a složit svůj hold 

těm, kteří za osvobození naší vlasti bojovali a mnozí 

také položili své životy. Oni věřili, že fašismus a 

nacismus vymýtí i s kořeny. Nemohli vědět, že tento 

hnědý mor opět v řadě zemí, podporovaný jejich 

režimy opět ožívá…Ve školách se to dnes neučí, a 

když tak překrucují pravdu a přepisují historii. Z 

vrahů dělají hrdiny a z obětí a osvoboditelů lupiče, 

výtržníky a okupanty.  Proto je důležitější než jindy 

pamatovat, připomínat, 

 

nezapomínat a hlavně předávat tuto historickou 

pravdu mladším. Přehled pietních aktů přinášíme 

níže.  

              Tibor DÁVID, FOTO autor

 
Pietní akce k výročí osvobození budou opět tradičně konány v termínech osvobození příslušné části města 

na těchto místech: 

Kohoutovice  u památníku letce V. S. Kašutina    23. 4. 15.30 hodin 

Žebětín  památník osvobození na Ostrovačické ul.   23. 4. cca 17 hodin 

Slatina   Památník padlých      24. 4. 16 hodin 

Komín   Ruský vrch       24. 4. 10 hodin 

Líšeň   hřbitov – památník osvoboditelů a J Fajmanové  25. 4. 16 hodin 

Královo Pole  památník RA, Božetěchova ulice    25. 4. 16 hodin 

Starý Lískovec pomník na Točné ulici     25. 4. 15.30 hodin 

Brno-střed  po ukončení pietního aktu na Ústředním hřbitově: 

pomník Malinovského, Malinovského nám.   26. 4. cca 17 hodin 

Pomník rudoarmějce, Moravském náměstí   26. 4. cca 17. 20 hodin 

Bystrc   ul. Živného, budova OÚ, u Hynčiců u pom. npr. Golubenka 26. 4. 15 hodin 

Brno-sever   památník v Soběšicích     1. 5. 16 hodin 
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Osvobození /z vyprávění Jaroslavy Řezáčové/ 

Vrátím se ke květnu roku 1945. To už jsem do práce 
nechodila, lidé se nastěhovali do sklepů. Z hor 
sestoupili čeští a ruští partyzáni, provázeni armádou. 
Před nimi utíkali Němci, kteří stačili ještě vyhodit i s 
vlakem viadukt. Utíkali, kradli kola a za nimi 
postupovali partyzáni s armádou. Ti se v Bystřici 
nezdrželi a postupovali dál k Přerovu, kde bylo 
povstání Němci krutě potlačeno. 
Pořád jsme sledovali co se venku děje. 6. května 
jsem se podívala k horám a viděla jsem jak v rojnici 
s rozevlátými plášti postupují, rojnice za rojnicí. 
Křičela jsem, aby lidé vylezli ze sklepů, že je konec 
a že je mír. Vojáci za chvíli zaplavili celé město, šli a 
volali „Hitler kaput“. Na prostranství u našeho domu 
zastavily kaťuše. Její posádka se o něčem 
domlouvala s otcem a pak se 5 ruských vojáků 
nastěhovalo k nám do prázdného pokoje. Bystřice 
byla osvobozena 6. května 1945. Pro mne bylo 
osvobození krásné a nezapomenutelné, tak jak se o 
tom píše v knihách. Večer, když se na dvoře vojáci 
umytí s námi sešli, představil se nám jejich velitel 
jako Saša Alexandrovič Burobin. Byl to 24letý 
chlapec z Leningradu, kde studoval matematiku. Pak 
nám představil své druhy. Nikita vytáhl foukací 
harmoniku a ostatní začali zpívat. Byly to písně 
smutné i veselé a všem nám bylo dobře. Když jsem 
druhý den pro všechny vařila brambory, podíval se 
Saša co vařím a řekl: „Što kuchaš, děvočka, 
kartošky? Kartošky, ne dobro“. Dal pokyn Serjožovi 
a ten přinesl několik masových konzerv. Ten den 
jsme poprvé obědvali spolu a my měli po dlouhé 
době k obědu maso. A pak už jsme jedli společně a s 
vařením mi pomáhal Serjožka. Jídlo, které vařil on 
bylo jiné, ale dobré. 
Den na to 7. května jsme hráli karty, když se z rádia 
ozvalo: „Tady Praha, tady Praha, Praha volá o 
pomoc, před rozhlasem se bojuje. Voláme četnictvo 
a muže bránit rozhlas, zbraně dáme. Tady Praha, 
stavějte barikády. Voláme ženy, aby šly ošetřovat 
raněné.“ A pak bylo ticho, jen střelba se ozývala. Po 
delší době se ozvalo: „Tady Praha, voláme Krasnaja 
armia, pomozte.  Krasnaja armia, Praha volá o 
pomoc.  Krasnaja armia, slyšíte mě?“  Krasnaja 
armia slyšela a slyšel i Stalin a dal rozkaz I. elitní 
tankové brigádě, aby okamžitě osvobodila Prahu. A 
molodci, kteří už oslavovali konec války a snili o 
návratu domů, usedli do tanků a jeli na pomoc 
Praze, aby dojeli včas. Za velkého jásotu v záplavě 
květin osvobodili 9.5. 1945 Prahu. 
Jednou mě Saša požádal, zda nemám známého, 
který by mu mohl půjčit kytaru, že by si rád zahrál. 
Odpověděla jsem, že známého mám, ale nevím zda 
by mu ji půjčil, protože lidé říkají: „Davaj časy, 
davaj časy“. Saša vzal automat a zle mi řekl, abych 
mu ukázala, kdo něco žádal. Vzal mě za ruku a říkal: 
“Ukaž, ukaž!“ 
Nemohla jsem na nikoho ukázat, protože jsem 
ničeho takového nebyla svědkem. Nakonec Saša 
kytaru dostal půjčit a s krásnými ruskými písněmi 
bylo u nás veselo. Když odjížděli, mám vrytu do 

paměti vzpomínky, které budou pro mne až do smrti 
stále živé. Na památku jsem dala Sašovi hodinky, 
které jsem dostala od tety Hanzelové u příležitosti 
ukončení školní docházky a dodnes nevím, zda je 
dovezl domů. Mohu odpřisáhnout, že za dobu, kdy v 
Bystřici dlelo vojsko, nedošlo k žádnému znásilnění 
ani ke krádežím. Naopak vím, že se dvě děvčata 
zamilovala a odjela s vojáky. Také od nich vím, že 
na hranicích se konala prohlídka a že vše co vojáci 
dostali nebo ukradli, jim bylo odebráno a házeno na 
hromadu. Dvě výše zmíněná děvčata se také z hranic 
vrátila. 
Po odjezdu rudoarmějců jsem odjela do Brna, abych 
se zpožděním nastoupila do práce. Ale jak už víte, 
dům kde doktor se svojí rodinou bydlel, byl 
vybombardován a on zahynul i s celou svojí 
rodinou. Šla jsem k sestřenici a ta mi slíbila, že se 
poptá po práci pro mne. Zatím jsem se s děvčetem, s 
kterým jsem se u ní seznámila, zúčastnila s velkým 
elánem a radostí bourání Německého domu. Asi za 
tři dny jsem šla na ředitelství ošetřovatelské školy se 
zeptat, zda bych mohla do školy nastoupit. 
Dozvěděla jsem se, že bych mohla na škole 
studovat, ale musím mít 18 let, střední školu a platit 
za měsíc školné ve výši 1.000 korun. Řekli mi, že 
mohu nastoupit na prozatímní zástup a to jen na pár 
dní, než nastoupí kvalifikované vychovatelky. 
Začala jsem pracovat v dětské domově Dagmar, 
který musel opustit veškerý německý personál. V 
domově zůstala jedna starší paní a velmi ustrašené 
děti. Paní mi sdělila, že děti odmítaly jíst, ale po 
domluvě vše snědly. Děti se choulily v jedné 
místnosti a jedno odvážnější se ptalo zda jsem 
Ruska, nebo mám Rusy ráda. Když jsem jim řekla, 
že mám Rusy velmi ráda, že nás osvobodili, začaly 
plakat. Později jsem se dozvěděla, že měly německé 
vychovatelky a s nimi ve sklepě chránily německé 
vojáky proti Rudé armádě. A bylo dobře, že 
obyvatelé Žabovřesk upozornili Rudou armádu, že v 
domově jsou děti. Vojáci dům obklíčili a Němci se 
vzdali. Pak si ještě pamatuji, že jsem pro všechny 
vařila kynuté knedlíky se třešněmi a děti mi radostně 
pomáhaly. A knedlíky? Ty do jednoho snědly. Asi po 
7 dnech přišly 3 vychovatelky, s nimi kuchařka a 
pradlena. Všechno jsem jim předala, s dětmi se 
rozloučila. 
Poděkovala jsem sestřence a odjela do Bystřice, kde 
byl jen otec a 6-letá sestra. Matka zas už cestovala. 
Nastoupila jsem do Dělnického spotřebního družstva 
jako pomocná kancelářská síla.  Nejstarší bratr byl v 
Praze, kde byl ve velké pekárně zaměstnán jako 
pekař. Mladšího bratra si s konečnou platností 
odvezl pan Václavík, který ho po celou válku 
navštěvoval a na prázdniny si ho bral do Čech. Bratr 
u Václavíků zůstal až do jejich smrti. V Bystřici 
vznikaly různé mládežnické spolky, jako sokol, 
skaut, orel a také Svaz české mládeže. Konečně 
jsem měla dost času, abych se znovu zapojila do 
ochotnické práce a různých kulturních akcí, které se 
v Bystřici konaly. 
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SVOBODA přišla do Lískovce dřív než do Brna 
 

Po šesti letech nesvobody se k Brnu v dubnu 

1945 z východu začala přibližovat Rudá armáda. 

Osvobození bylo součástí bratislavsko-brněnské 

operace. Už v podzimních měsících Brno okusilo 

krutost války. Na město padaly bomby- nálety byly 

americké i sovětské. Německé jednotky se 

připravovaly.  V okolí Lískovce směrem od Bosonoh 

Němci pokáceli třešňové stromy na zátarasy. Ve 

škole Elišky Přemyslovny zřídili lazaret. Osmého 

dubna zažilo Brno nejkrutější chvíle války. Od 15. 

dubna střelba přinutila obyvatele nastěhovat se do 

krytů. Bombardovalo se už každý den. 17. dubna ž 

dopoledne začaly na Starý Lískovec dopadat první 

dělostřelecké granáty, které zasáhly několik domů. 

23. dubna se začala palba stupňovat. Podpořily ji i 

nálety letadel.  Při bombardování zahynuli občané 

Kroupa, Valoušek a Mokrá. Na zranění zemřeli 

občané Švestka, Hort, Tošnar a paní Smutná. 

Několik občanů bylo zraněno a také na domech 

vznikly značné škody. Vyhořelo 6 domů, 4 

hospodářská stavení, a také byl hodně poničený 

kostel. V noci z 24. na 25. dubna projela Lískovcem 

kolona asi 150 německých tanků. Němci začali 

ustupovat. Jen několik jich zůstalo u kostela. A tak 

přišla středa 25. dubna 1945! 

Kolem páté hodiny začal boj o Troubsko. 

Kolem 14. hodiny obsadila vojska Rudé armády 

Ostopovice a Bosonohy. První sovětské obrněnce 

obklopené pěchotou zahlédli občané LÍSKOVCE po 

čtrnácté hodině na polní cestě od Lančíkova mlýna. 

Jiní osvoboditelé přicházeli od Nebovid a Moravan 

přes železniční trať a potok Leskavu. Kozáci na 

koních a technika s dalšími vojáky po silnici od 

Ostopovic. V ten den byl náš STARÝ LÍSKOVEC 

OSVOBOZEN. Na Strážním vrchu v Novém 

Lískovci bylo později pohřbeno v “bratrském hrobě“ 

66 padlých vojáků. 26. dubna 1945 bylo osvobozeno 

vnitřní město Brno. 

V Králově Poli, Medlánkách, Ivanovicích 

utichla střelba až 5. května. Celé bratislavsko-

brněnské operace se zúčastnilo téměř 440 000 

vojáků a život ztratilo 16 000 vojáků Rudé armády a 

1 500 Rumunské armády.  Na čestném pohřebišti 

Ústředního hřbitova v Brně je pohřbeno 3 649 

sovětských vojáků a v městských částech 674 

padlých.  ČEST JEJICH PAMÁTCE. 

                    Věra HÁDLÍKOVÁ ONDRÁŠKOVÁ 

 

 

Komunisté jsou v koalici STAČILO! 

 

Březen je měsíc, který se v politické paměti našeho občanstva nemá moc co chlubit událostmi 

k oslavám. Nejčernějším takovýmto datem je bezesporu 15. březen 1938, kdy došlo pouhých 167 dní 

od Mnichovské „dohody“ „o nás bez nás“ k vojenskému obsazení zbytku České republiky vojsky 

nacistického Německa. Je však také třeba si pamatovat, komu za tento dárek můžeme poděkovat. No 

ano, současným tzv. „spojencům“, kteří si pro příští takovou příležitost pojistili naši poslušnost tzv. 

spojeneckou smlouvou s NATO. Podpis zástupce ČR na podřizovacím vázacím dokumentu „slavíme“ 

12. března, tímto z mého pohledu o neméně černém dni naší historie. Letos již po pětadvacáté.   
 

Možná si říkáte, co má připomínání těchto 
událostí společného s diskusním čtvrtkem 

zaměřeným na téma „EU, eurovolby a proč 

STAČILO!/Beseda s místopředsedou KSČM 

Milanem Krajčou“? Všechno důležité. Ale 

popořádku. Téma bylo jednoznačně spojeno 
s letošními volbami a v prvé řadě těmi 

nejbližšími, 7. - 8. června,  kterými jsou volby 

do Evropského parlamentu. Pro rámcovou 

informaci jsme chtěli naší veřejnosti 

prostřednictvím diskuze sdělit a vysvětlit, co je 
vlastně Evropský parlament za orgán, jaké 

představuje příležitosti pro levicovou politiku, 

proč přikládá KSČM volbám do tohoto 

nadnárodního orgánu význam a hlavně s jakým 
vlastním programem se uchází o hlasy voličů. 

Na volby do Evropského parlamentu se 

připravují komunisté v koalici protivládních, 

vlasteneckých a levicových stran s názvem 

Stačilo! Voliči pod tímto názvem najdou v 

houfu kandidáty KSČM, Sjednocených 

demokratů - Sdružení nezávislých, České 

strany národně sociální a osobnosti v čele s 

europoslankyní a předsedkyní komunistů 

Kateřinou Konečnou. Voliči mohou při 

hlasování dát najevo, co si myslí o užitečnosti 

vlád ČR pro obyčejné pracující lidi, jak jim 

škodí nebo prospívají. 
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 KSČM pokládá eurovolby za důležité a 

vybízí občany k účasti ve spojitosti s tím, že 
Evropský parlament je ze sedmi základních 

orgánů EU jediným přímo voleným! Ano, úplně 

slyším ty bagatelizující námitky, jako že 

z aktuálně 751 poslanců má ČR pouze 21, že 

jsou tu ještě frakce a strany (jako „Evropská 
levice“) i kdyby všichni naši poslanci byli 

levicoví, že ani v rámci levice si všichni 

nerozumí a že s tím počtem to proti velkým 

zemím nic neznamená … jenže MŮŽE! Jde o 

to, aby se podobnému poraženectví postavilo co 
nejvíce občanů napříč Evropou, nespokojených 

se směrem, kterým nás unie táhne a pak už 

půjde zarazit i válku! Pozici KSČM v EP je 

proto nutno posílit a obnovit jako v době, kdy 

tam bylo několik komunistických europoslanců  
jakými byly osobnosti Randsdorf, Remek, 

Kohlíček, Maštálka nebo básník Daniel Strož. 

Pro zajímavost - komunistické ministry má nyní 

vláda Španělského království nebo v sousedním 
Rakousku řídí spoustu radnic měst a obcí 

komunističtí starostové. Naopak čeští sociální 

demokraté o součinnost s KSČM nemají zájem. 

Na březnovém diskusním čtvrtku 
uvedl místopředseda KSČM Milan Krajča, že 

členové volební koalice Stačilo! diskutují s 

každým, kdo nehledá hádky, ale odpovědi na 

palčivé otázky.  

 A tady se dostáváme k tomu, co spojilo 
téma eurovoleb a smutná březnová výročí. Je to 

především naprosto prioritní bod volebního 

programu koalice STAČILO! - kategorický 

požadavek míru! Bez odmítnutí a potlačení 

k válce vedoucí účelově rozvíjené protiruské 
(původně protisovětské) paranoie totiž 

spolehlivě přijdeme i o (bohužel jen zbytky) 

naší státní suverenity, založené ústavou! A tady 

jde o druhý zásadní programový požadavek pro 

eurovolby, do třetice provázaný požadavkem na 

zachování naší vlastní měny. Bez (u)hájení 
těchto tří předpokladů můžeme zapomenout na 

úspěšné řešení jakýchkoliv dalších problémů a 

potažmo na uhájení národní svébytnosti 

v dalších generacích. V březnu 1938 jsme již 

jednou o suverenitu přišli – v zájmu války 
(promiňte – míru na anglosaský způsob). A za 

jakých a kým přinesených obětí nám byla 

navrácena, snad není třeba připomínat. Mír trval, 

byť v podobě tzv. studené války, necelých 50 let. 

Tak akorát na to, abychom si na něj zvykli a 
začali jej brát jako samozřejmost. Nuže, bez 

ohledu na varování vlasteneckých pamětníků 

jsme se jménem „demokracie“ před pětadvaceti 

lety upsali ďáblu a dnes si stále ještě ne 

s důvodnou hrůzou začínáme jako společnost 
uvědomovat, že jsme vlastně ve stejné situaci 

jako před 86 lety. Jenže pokud budeme do války 

zataženi, pokud odmítneme mírový přístup, pak 

tentokrát nám jakožto poraženému již nikdo 
suverenitu do rukou nevrátí. Budou jen zcela 

marně mrtví. Naši vlastní blízcí mrtví …     

Koalice STAČILO! Hodlá rozumem zamezit 

blouznění o ochraně přírody (Green 
deal), podpořit fungující soběstačnou 

ekonomiku ČR, rovné a suverénní postavení 

ČR v EU, zachovat české platidlo - 

korunu, zastavit nelegální migraci atd. Milan 

Krajča naslouchajícím při Diskusním čtvrtku 
popsal, jak ČR má na svém území o svých 

věcech rozhodovat sama, nikoliv bruselští 

úředníci. Čeští vládní činitelé ale nejsou schopni 

řešit ani drahotu, inflaci, škodí lidem odvody 

miliardy korun do zahraničí, včetně na zbrojení, 
přičemž na české důchodce jim už nezbývají 

prostředky. Připravují si pozice pro vedení války 

překrucováním historie. Prezident ČR Pavel 

navrhl, aby třičtvrtě milionu Čechů žijících v 
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zahraničí mohlo volit korespondenčně - podle 

tradice krajané volí pravicové kandidáty. 
Nepřijatelný je i prezidentův návrh, aby krajané 

mohli volit v českých volbách do třetí generace 

českého emigranta žijícího v zahraničí. Zajásali 

sudetští Němci, protože to je ono, Petr Pavel jim 

jde tzv. na ruku. 
Proto má v nadcházejících volbách účast 

každého, kdo nechce být válečně obětován 

význam vlastně zásadní. A pokud je zde pro 

někoho ještě prostor k váhání, pak je na místě si 

uvědomit, že bez aktivního hájení státní/národní 
suverenity a také měnové samostatnosti se 

zatažení do války pod praporem EU/NATO 

budeme bránit ještě hůř.   

Nakonec pro ty, kteří pod názvem STAČILO! 

buď nechtějí vidět komunisty, a nebo naopak je 
tam vidět nechtějí … Prosím, obětujte v zájmu  

svém, své širší rodiny, svého národa a státu 

trochu svého času, otevřete volební program 

koalice STAČILO! (viz www.stacilo.cz), čtěte 

a přemýšlejte. Náš program není o vládě 
komunistů. Je to o právu vládnout si ve své 

zemi podle svých pravidel při dobrých 

vztazích se všemi navzájem se respektujícími 

sousedy. A můžeme-li tomu jako KSČM 

pomoci, proč bychom měli být za každou cenu 
sólisty? To už bychom nebyli demokraty.    

              (vž), Václav Fišer Foto Václav ŽALUD

 

 

Seběhlo se o únoru 

Letošní únor je sice již přes měsíc vzdálený, ale staly se události takové, že prostě nejdou přejít a stojí i 

za zpětné shrnutí.  

Hned 8. a 9. vybuchla světová mediální 

bomba, v podobě rozhovoru amerického novináře 

Tuckera Carlesona s prezidentem RF Vladimírem 

Vladimirovičem Putinem. No, ne, že by zaznělo 

něco nového. Jde o to, kdo to sdělení slyšel a mohl o 

něm přemýšlet. Jako třeba sám Carleson při dalších 

rozhovorech o rozhovoru. Dodneška jej shlédla či 

přečetla snad polovina gramotných obyvatel planety 

a v důsledku bylo rozmetáno či zpochybněno pár 

pečlivě a globálně dlouho klížených dez-

informačních báboviček… a řada dílčích jevů a 

událostí začala ve větším obrázku dávat smysl. 

Jako třeba Mnichovská, tzv. „bezpečnostní“ 

konference 16. - 18. února. Glorifikovaná, prakticky 

však jen nablýskaná slezina vybraných potentátů, 

která byla tak napěchovaná významnostmi, že z nich 

(jako obvykle) nedokázal nikdo shrnout použitelný 

výstup. Ale za rozhovorem Tucker-Putin lze 

v souvislosti s dílčími zprávami přesto něco vyvodit. 

Především platí, že cílem této konference není 

problémy mezinárodní bezpečnosti řešit, ale vést o 

nich vzletné diskuse (rozuměj planě se draze 

vykecávat), jak vyplývá již ze 125 stran vstupní 

zprávy pro konferenci. Nějakou hodnotu 

(informační) nesou spíše bezděčná jednotlivá 

sdělení, vypuštěná některými aktéry na fóru či na 

„čajích pro vyvolené“ mimo vlastní konferenci. 

Takto jsme se třeba dozvěděli, například, že zatímco 

jakýsi bývalý český generál našel dělostřeleckou 

munici pro vítězící Ukrajinu (pokud ji někdo 

zaplatí), tak Dánové jsou si tak jisti svou 

neohrožeností, že Ukrajině věnují rovnou veškeré 

své dělostřelectvo (takhle to alespoň vyznělo 

v mejnstrímu). Nebo že vítězící Ukrajina sice 

ustupuje do předem připravených pozic a 

z Avdějevky odešla, protože to byla strategicky 

bezvýznamná pozice, ale jakmile dostane nové 

zbraně, munici a letectvo (za nic nezaplatí, už teď 

má jen dluhy) a dokončí mobilizaci na smrt 

natěšených branců, tak hned jak Rusové definitivně 

vykrvácí po postupu na celé délce fronty, tak je 

Ukrajinci novou ofenzívou už určitě porazí. 

Významně k tomu Ukrajině jistě pomůže i někam 

schovaná více než milionová armáda (kterou má 

podle plných hřbitovů asi někde v podsvětí), protože 

za dva roky bojů registruje jen 31000 padlých…? 

Atd. atd. 

Potíž je v tom, že konferenčním pohádkám 

asi nevěří ani sami pohádkáři, protože týden po 

Mnichovu se 26. 2. hlavy pomazané sešly znovu 

v Paříži, aby si zkoprnělé vyslechly, že takhle to dál 

nejde a zájmy Fašingtonu bude muset jít na frontu 

hájit vlastní evropská LGBTQ+ mládež obecně, i 

kdyby v Evropě na chleba nebylo! Jenže tohle kafe 

se po prvních pár odvážných stalo tak horkým, že 

k bubnování na pochod se nemá ani velení NATO 

(ale nepochybuji, že to bude gradovat). Prostě 

„kazeň musí byt a tak je to spravne“. Takže když 

zbrojaři (američtí) zavelí, tak se na Ukrajině bude 

pro ty chudáky multimiliardáře válčit do posledního 

(východo)Evropana! U nás už se na genštábu řehká 

o mobilizační přípravě. No, než k nám za 11 let 

spadnou F-35, tak to určitě stihnou, protože jsme prý 

nejlepší a ve výborné hospodářské kondici … 

Návazně německý místodržící nějak zapomněl na 

pravidla ochrany utajovaných informací, za mořem 

rychle pochopili že opona je stržena a už se jede 

naostro bez maskování, jak potvrdil v samém závěru 
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měsíce americký ministr „obrany“ výrokem, že za 

vybité ukrajinské budou muset nastoupit vojáci 

(evropských) států NATO. (Poněkud pikantní je, že 

ve stejný den v Rusku zazněl projev prezidenta 

k Federálnímu shromáždění, ze kterého podobné 

vyhrožování rozhodně nezní. Dal by se nazvat téměř 

budovatelským.)   

V tom západně válečnickém hukotu přitom 

našemu mejnstrímu ušlo, že z ruského lesa se ozvala 

třeskná úvaha o vypovězení tzv. Smlouvy 4+2 (což 

by asi mimo jiné vyvolalo i oživení legitimity 

diskuzí o dosud nevyplacených německých 

reparacích za II.SV...). Pokus o překrytí nepříjemné 

situace proměnou mouřenína na mučedníka 

v podobě smrti tvrdého ruského nacionalisty a 

vězněného defraudanta Navalného se však asi moc 

nevyvedl a za pár dní o něm, na rozdíl od válečné 

akcelerace, ani pes neštěkne… na rozdíl od Juliana 

Assanga, o kterém určitě ještě zvučně uslyšíme 

(věřím), ať už jeho vydání americké „spravedlnosti“ 

dopadne jakkoli. Tenhle pán je mučedníkem už 

dnes. Ale Navalný … vlastně bez ceny jen naposled 

posloužil. 

V palestinské Gaze pokračuje a spíše graduje 

těžké válcování hladových Palestinců armádou 

Izraele pod maskou tzv. protiteroristická operace 

(něco to připomíná). Prostě hrdinové.  Také tady 

začíná být jasno, o čí zájmy tam jde a komu nejsou 

desítky tisíc zabitých civilistů včetně dětí vůbec 

proti mysli a přijatelnou cenou…za prosazení zájmů 

superbohaté „elity“. Oponu strhává na jedné straně 

úporné odmítání ze strany USA jakékoliv rezoluce 

OSN (a tedy uplatnění mezinárodního práva) proti 

Izraeli a na druhé straně Mezinárodním soudním 

dvorem v Haagu rozjeté vyšetřování genocidy 

Palestinců Izraelem na podnět řady zemí! Myslím, 

že nebude trvat dlouho a bude nade vši pochybnost i 

u nás jasné, že do „řádu pravidel“ patří ignorování a 

pohrdání mezinárodním právem. Snad konečně i 

neo-liberální omladina pochopí, že jediným platným 

pravidlem nového světového řádu podle pravidel je, 

že pro držitele FED žádná pravidla neplatí??? Moc 

tomu nevěřím, stejně jako tomu, že z mejnstrímu 

zaznamenáme informaci o výroku Mezinárodního 

soudního dvora (závazného pro všechny člen OSN!), 

odmítajícího označit Rusko za agresora ..  

To by tak bylo v kostce k zahraničí. Ale ani 

doma jsme se nenudili! Ke zbystření mysli ohlušené 

pomalu k necitlivosti informační smrští „vládnoucí“ 

pětidemoliční čety zaznělo zjištění, že ze stále hlubší 

(protože prázdné) kapsy bude potřeba vytáhnout 

mnohem více než jen necelou dvacku miliard 

stažených penzistům. A bude se vyškrabávat dál i po 

zlomkových částkách a už i to bude přímo bolet. 

Aktuálně školy, pro které se v rozpočtu nedostává 

cca 800 milionů na nepedagogické pracovníky. 

Takže leckterý ředitel bude asi muset vyhlašovat 

dobrovolnickou „Akci U“ (chytrému napověz ..), 

protože pedagogickým zaměstnancům úklid, vaření 

a školničení do smluv prostě nenacpe..?      

No ale tragikomedie největší – vzpoura 

zemědělců! Po halasných přípravách (ano, i s naším 

přispěním a sympatiemi) a ve vzdáleném závěsu za 

zemědělci na západ i sever od nás přišel den D, 

pondělí 19. února. Z akce, s níž leckdo spojoval 

ambice až k rozbití EU se vyklubala téměř bouře ve 

sklenici vody. Hladina se zavlnila a – nic. No něco 

přece, zjistili jsme, že není zemědělec jako 

zemědělec. Velmi zhruba – je zemědělec protivládní 

a provládní. S těmi prvními, co se snažili svou již 

existenční nejistotu ventilovat v pondělí 19., tak 

s těmi se ani rezortní ministr nebaví a i petici 

převzal jen proto, že měli jako na potvoru na 

podatelně volno (jo a protože u toho byly kamery). 

S těmi druhými se sice baví, ale protože je jen 

provinčním úředníkem, stejně jim udělal akorát tak 

dlouhý nos. Budiž malým zadostiučiněním, že ve 

výsledku už jsou na pražskou pobočku 

zemědělského odboru Brusele naštvaní všichni. 

Protože nakonec přece šlo jen o peníze, a ty 

nedostali. Pravda, pominul jsem ještě jednu 

kategorii zemědělců … biovýrobce z malých 

„farem“. Ti zpravidla neprotestují, protože jako 

správně „zelení“ (dere se mi na jazyk šílení) mají 

sice plnou podporu a dotační výhody, ale národ by 

měli šanci uživit leda v případě redukce obyvatel tak 

na pětinu max. a to ještě jen v případě, že se na 

produkci bude z té pětiny přímo podílet alespoň 

polovina. Ale jsou „kůůl“! No uvidíme, jak se bude 

protest vyvíjet dál.        

Co z toho všeho lze vyvodit? Za prvé, že 

nám všem, bez rozdílu světonázorové preference, už 

doopravdy jde do tuhého. Všechny předchozí 

analýzy a varování se totiž po elitách svezly jako 

voda po skle a díky tomu máme katastrofický 

civilizační výhled ne za obzorem, ala doslova za 

dveřmi .. Bohužel, velká část populace už ztratila 

schopnost vidět a nemá žádné zábrany dveře do 

prázdna otevřít. Proč? Protože Putin!! Dá se s tím 

ještě něco dělat? Dá. Jenže okno příležitosti se 

zavírá hrozně rychle a k vybuzení skutečně vlivného 

hnutí, s potenciálem k systémové změně (protože 

jiná při uplatnění kritického myšlení nedává smysl) 

je hrozně daleko.. To nám ostatně dostatečně 

pragmaticky ukázal způsob, jakým se poslední roky 

formuje tzv. alternativa. Přesně podle vládních not: 
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Rozděl je a panuj … Co se s tím dá dělat je přitom 

už z historie známo a popsáno, včetně chyb. Stačí 

nezdráhat se studovat historii a filozofii revolučního 

dělnického hnutí, jakkoli z toho může být z počátku 

leckomu „divně po těle“ (to je výsledek desetiletí 

trvající (ne)vědomostní masáže. Avšak jen tudy 

vede cesta k pochopení podstaty dění a překonání 

vnucené vzájemné nevraživosti. Že to jde, ukázal 

třeba únorový brněnský Diskuzní čtvrtek LENIN A 

ROZCESTÍ XXI. STOLETÍ. V těsné souvislosti si 

dovolím říci, že naprosto spontánní občanská 

aktivita „Svítíme proti válce a fialově vládě“ dává 

čím dál větší smysl, bez ohledu na to, jak se (zatím) 

jeví nevýznamná.  

Díky všem, co se v ní našli a vytrvávají!   

                            Vašek FIŠER 

 

 

Vážení přátelé a světlušky. 
 
V pátek v osm s mým odpoutáním od stále ještě diskutující skupiny se na mě obrátil přístojící 

mladý muž a bez ohledu na mé naznačování, že mám cosi dalšího se vehementně dožadoval nějakého 

mého patrně odsouzení ruské vojenské operace na Ukrajině. No zdržel mě déle než jsem zamýšlel a 

protože diskuze k ničemu nevedla, tak jsem doslova odběhl, protože prostě už jsem měl být někde 

jinde. 

Ale nechtěl bych, aby bylo mé kvapné 

vzdálení vykládáno jako útěk před diskuzí. Takže 

pokud dotyčný mladý muž k naší skupině přišel 

cíleně, protože podle jeho slov jej zaujaly právě mé 

názory (bavili jsme se například o Leninovi a válce, 

ale i o Stalinovi aj.), tak je jistě najde a mohu mu ve 

stručnosti a jednoznačně vzkázat po třikrát:  

Poprvé - Ano, odmítám válku jako nástroj 

řešení sporů mezi státy a proto jsem také účastníkem 

spontánního projevu nesouhlasu jak s válkou na 

Ukrajině, tak i obecně. Platí to tedy i o řekněme 

válečných událostech na Blízkém východě. 

Současně ale odmítám jednostranně a nekriticky 

vinit konkrétně z války na Ukrajině jen Rusko! 

Nelze například nevidět předchozí  

veřejně přiznanou "investici" USA do kyjevského 

převratu 2014 a následné cílené vyhrocování situace 

až po faktické zapojení jednotlivých zemí  tzv. 

Kolektivního západu do bojů na straně Ukrajiny jak  

neskrývaným vyzbrojováním těžkými zbraněmi, tak 

i vládami zemí NATO dnes již otevřenými výzvami 

k aktivnímu vstupu armád států NATO do konfliktu. 

Rozhodně to nesvědčí o jakékoli snaze o ukončení 

války, natož hledání mírového řešení. 

Podruhé - Nesouhlasím s oficiálně šířeným 

narativem o nevyprovokovaném přepadení 

mírumilovné demokratické Ukrajiny zákeřným 

Ruskem a jeho pohrdáním mezinárodním právem. 

Promiňte, ale tomuhle již při letmém pokusu o  

kritický pohled nemůže věřit ani ten, co to říká, 

pokud není úplný blbec. Nebudu to pitvat, jen 

doporučím jako povinnou četbu Chartu OSN, 

zvláště ustanovení čl. 51, 106 a 107 a také výrok 

Mezinárodního soudního dvora z 2. 2. 2024. 

Popřípadě i náš trestní zákon. Pro mě je výsledek 

jednoznačný. Proto také svítím i na protest proti 

současné vládě, protože mi přijde přinejmenším 

nesrozumitelné proč v jiné zemi aktivně podporovat 

to, co je v naší zemi už od II. SV stále trestné! 

Potřetí - Nemohu přijmout, že vše začalo 22. 

únorem 2022! Tímto datem Rusko sice vstoupilo na 

území Ukrajiny, ale dlouho předtím upozorňovalo, 

že k tomuto kroku přistoupí, pokud bude stále 

stupňován genocidní tlak na ruskojazyčné obyvatele 

Ukrajiny. Víte příteli, co je to Alej andělů? Pokud 

také již přistoupíme na kritické zkoumání příčin 

konfliktu, pak se při poctivé analýze zbavené 

ideologických předpojatostí dostaneme až k období 

mezinárodní (západní) intervence do právě 

vznikajícího Sovětského ruského státu. Ano, 

prapůvodní příčinou současného konfliktu je snaha 

dosáhnout správní likvidace Ruska a zabrání zdrojů 

na jeho území. Tak je to prosté. Vše ostatní jsou 

smyšlené "narativy", jen maskující pravý účel 

opakovaného buzení obyvatel Evropy do doslova 

nenávisti k čemukoli Ruskému, potažmo nakonec 

všemu slovanskému, čínskému, atd. 

Nechť naše světla nehasnou!   Václav FIŠER 

 

Synáček se ptá otce: 

„Tati, zasáhne naši rodinu finanční krize?“ 

A tatínek odpovídá: 

„Finanční krizi zasáhne ty, kteří mají peníze. My budeme prostě v pr…!“ 
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DUBNOVÉ KALENDÁRIUM 

 

1. 4.  Velikonoční pondělí 

3. 4.  3. - 4. 4. 1963 jednal ÚV KSČ o nápravě porušování zákonnosti v 50. Létech 

4. 4.  1945 - vznik 1. Čs. vlády Čechů a Slováků 
1949 - vznik NATO 

5. 4.  1945 - vyhlášení Košického vládního programu NF 

5. - 6. 4. 1874 - ustavující sjezd celorakouské Sociál. dem. strany dělnické v Neudörflu 

6. 4.  6.-10.4.1981 -XVI. sjezd KSČ 

 1945 – Rudá armáda osvobodila Bratislavu 

7. 4.  Den vzdělanosti 

1878 - ustavující sjezd Českoslovanské soc. dem. strany v Břevnově 

1919 – vznik Bavorské republiky rad 

9. 4.  1960 - schválen zákon o nové územní organizaci (10 krajů, 108 okresů) 

10. 4.  10. - 12. 4. 1898 - III. sjezd ČSSD v Brně 
11. 4.  Den mezinárodní solidarity osvobozených politických vězňů a bojovníků proti fašismu 

 11. - 14. 4. 1936 - VII. sjezd KSČ 

12. 4.  1961 - první let člověka do vesmíru - Jurij Gagarin - Mezinárodní den kosmonautiky 

12. - 16. 4. 1976 - XV. sjezd KSČ 

14. 4.  VII. sjezd KSČ vyzval k vytvoření lidové fronty obrany republiky proti fašismu 
1886 – se narodil Ernst THÄLMANN, funkcionář komunistické a mezinárodního dělnického 

hnutí, na rozkaz Hitlera byl zavražděn v KT Buchenwald (+ 18. 8. 1944) 

17. 4.  1945 - Den Sboru národní bezpečnosti 

 1956 - skončilo Informační byro komunistických a dělnických stran 

18. 4.  1961 - Národní shromáždění schválilo zákon o obraně ČSSR 
19. 4.  19. - 22. 4. 1946 - I. všeodborový sjezd ROH v Praze 

1945 - vypálena osada Ploština 

20. 4.  1930 - střelba četníků do průvodu mládeže v Radotíně 

21. 4.  1948 - přijetí zákona o jednotné škole 

22. 4.  1870 narodil se Vladimír Iljič Lenin 
23. 4.  1949 - slučovací konference čs. mládeže - vznik ČSM 

1932 - skončila Mostecká stávka 

24. 4.  2002 - usnes. Parlamentu ČR, že právní a majetkové vztahy podle prezidentských dekretů 

jsou nezpochybnitelné 

26. 4.  1945 - osvobození Brna 
30. 4.  1848 - v Praze ustaven první politický český spolek Lípa slovanská 

Střelby do dělníků a demonstrantů za tzv. první republiky: 

Orlová (4. dubna 1925) – Při stávce ostravských horníků, hutníků a lučebníků byli zastřeleni dva 

dělníci a pět bylo těžce zraněno. 

Most (13. dubna 1932) – Za velké mostecké stávky byli zastřeleni na schůzi stávkujících dva 

dělníci, pět jich bylo těžce a 21 lehce zraněno. 

Radotín – okres Praha-západ (20. dubna 1930) – Četníci napadli průvod mládeže, zahájili střelbu 

a těžce zranili dvě děti a tři členky Komunistického svazu mládeže. 

 
 

Postesknutí: 

KDYBYCH SE SVÝMI RODIČI MLUVIL TAK JAKO DNEŠNÍ MLÁDEŽ, TAK 

BYSTE TOHLE NEČETLI! 
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VERNISÁŽ PARNAS 

 
Jarní salón brněnského Uměleckého spolku 

Parnas se uvedl už tradičně hojně navštívenou 

vernisáží 7. března ve Společenském centru 

Brno - sever na Okružní ulici 21. Ukázky ze své 

nové tvorby představilo 26(!) ze současných 28 
výtvarníků sdružených v Parnasu. O úvodní 

slovo se postarali předseda Parnasu Richard 

Tribula a starosta Martin Maleček. Hudební 

doprovod akce, také už tradičně brilantně odvedl 

Milan Kašuba. Samotná výstava potrvá do 25. 
dubna a přístupná je zdarma v pracovní dny.  

     

 

 

 
     

                                                     did, foto autor        
                                                                                                                    

LKŽ Dobromysl za kaméliemi 

 

 

 

Po několika vycházkách po okolí Brna si členky 

LKŽ vyjely do Rájce-Jestřebí. Ve zdejších 
sklenících pod zámeckou zahradou jsme 

obdivovaly krásu rozkvetlých Kamélií. Je zde 

vystaveno několik desítek odrůd. Tyto druhy se 

lišily jednak barvami od bílé po tmavě červené i 

různě barevně žíhané. Některé měly květy 
jednoduché jiné plné, s lístky rovnými i 

zubatými. Prostě bylo co obdivovat. Každá 

z žen si tam našla jistě tu svou nej…Pro nás to 

byl pěkný výlet a vřele doporučujeme všem. 

Stojí to za to.                      Text a foto  JU 

 

Výstava ENIGMA – tajný svět šifer 

Technické muzeum v Brně připravuje jedinečnou výstavu, kterou se 

poprvé na území České republiky představí legendární šifrovací 

stroj Enigma, model M3. Jedná se o výstavu zapůjčenou ze 
Slovenského technického múzea, které uvedený stroj do svých sbírek 

získalo v roce 2020. 

     Jedná se o mimořádně vzácný a jedinečný exponát, který existuje 

jen v několika desítkách zachovaných originálů na území Evropy, 
přičemž z okolních států se nachází pouze v Polsku. Zařízení Enigma 

bylo v několika modifikacích používáno zejména německými 

ozbrojenými silami před vypuknutím a v průběhu druhé světové války, 

kdy sehrálo důležitou úlohu, a to paradoxně na obou stranách konfliktu. 

Stroj dokázal vytvořit více než 100 milionů kombinací, proto bylo šifrování pomocí tohoto zařízení 
považováno německou armádou za neprolomitelné. 

     Na výstavě zazní fascinující příběh samotné Enigmy, zároveň však návštěvníkům nabídne pohled 

do historie kryptologie i to, jak se šifrování promítá do života běžného člověka. 

Výstava bude k vidění od 20. března do konce roku 2024.                                                      TMB       
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Máslenica přinesla do života veselí a radost 
 

Ruský lidový svátek Máslenica, neboli masopust, uspořádal v sobotu v Brně pro zájemce Ruský 

kulturně osvětový spolek na Moravě. 

V letošním Roce rodiny se nesly jeho soutěže a hry 

pro děti i dospělé v pospolitosti kruhu přátel. Také v 

národopisném tónu, aby byl v domě materiální 

dostatek, aby členy rodiny provázel vždy úspěch a 

jaro jim přidalo do života veselí a radost. 

Návštěvníky svátku Máslenicy čekalo kolo štěstí, čaj 

ze samovaru, přehlídka a ochutnávky palačinek 

(bliny) usmažených na sladko i na slano, také sladké 

smažené velikonoční pečivo Boží milosti, preclíky 

(baranky) a jiné dobroty z tvorby kuchařek. 

Soupeření (sostjazanija) v sále opepřilo např. 

přetahování se lanem, lidové tance, knižní trh, výuka 

pohybu na chůdech či ukázka šavlového tance v 

podání členů Klubu vojenské historie ve 

stejnokrojích jihoruských kozáků. Nechyběly ani 

dary "zkapalněného slunce" z vinic na svazích 

Pálavy u Dolních Věstonic.            (vž)   

 

      FOTO - Václav ŽALUD 
 

GLOSA: 
Nežijeme v demokracii, pokud si lžeme do očí a říkáme tomu politická korektnost. 

Nežijemev demokracii se svobodou slova, pokud jsou nám cenzurovány názory, které se nelíbí 

druhým a pokud je nám vnucováno, co máme číst. Cenzurováno opět úředníky jako za komunistů, ale 

taky autocenzurou a kolaborantskými neziskovými. Nežijeme v demokracii, je-li právo jedince nebo 

skupiny povyšováno nad právo většiny. Nežijeme v demokracii, je-li možné odsoudit člověka bez 

soudu, ať už tak činí vyvolaná nenávist na náměstích a v politice nebo zapšklost a závist, kdy stačí pro 

zničení osoby ukázat anonymně prstem, jak se děje především v anglosaských zemích. Nežijeme 

v demokracii, pokud je právo ilegálního narušitele hranic povyšováno nad práva původních obyvatel. 

Nežijeme v demokracii, jsou-li vraždy, násilí  a teror na domácím obyvatelstvu páchané přistěhovalci 

neustále omlouvány jako něco zcela výjimečného. Nežijeme v demokracii, když omezujeme vlastní 

křesťanské zvyky kvůli těm, kteří ve svých zemích křesťany pronásledují. Nežijeme v demokracii, 

když se o Vánocích musíme procházet mezi betonovými kvádry. V takovém případě nás na konci cesty 

čeká zase jenom válka a zmar.             Radomír DOLANSKÝ

    

   

 

Z kalendáře KČP pro vás přečetl Jan Kouba 

AMERICKÝ DIPLOMAT O NÁS PROHLÁSIL … 

„Máme vás dobře zanalyzované. Vypadáte dobře, jste výborní technici, sportovci, máte krásné ženy, měli 

jste jeden z nejlepších průmyslů na světě. Z 3500 oborů jste jich provozovali 1800, to neměl nikdo. Od 

výroby knoflíků, skla, porcelánu, piva, zbraní až po jaderné elektrárny. Máte nádhernou zemi, ale máte jeden 

velký průšvih. Jste všichni proti všem. 

Nejste schopni se na ničem domluvit, nemáte disciplínu. Vy se sjednotíte jednou za dvacet let, když sem 

přijedou cizí tanky nebo vyhrajete olympiádu v hokeji. 

Co se vám však za posledních 30 let podařilo, to se nepodařilo ani minulému režimu. Úplně vynulovat 

úspěchy, kterých jste v minulosti dosáhli. Dnes jste pouze skladem a montovnou Evropy.“ 

Je to tak, a ještě bych dodal: Na polích místo chleba pěstujete sluneční panely, vaši vodu platíte Francouzům 

a ruský plyn platíte Němcům. Jak řekla Švejk, to může udělat jen blbec. 
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Dne 16. března 2024 v budově ÚV KSČM v Praze uspořádala republiková 

rada Levicového klubu žen oslavu MDŽ pro své členky. Letos se účastnilo 98 

žen z celé republiky. 
 

 
 

Jako hosté pozvání přijaly zástupkyně 

z Běloruska a Kuby. Za ÚV KSČM se akce 

účastnila s. Prokšanová, s. Krajča a s. Grospič.  

Úvodem nám zazpíval několik kozáckých písní  

folklorní soubor  ,,Kozáci Vltavy“. Potom hosté 

pronesli svoje zdravice. A naše předsedkyně 

Květa Šlahunková předala ocenění několika 

zakládajícím členkám LKŽ. Za Brno toto 

ocenění dostala s. Anna Štofanová. V druhé 
polovině oslavy nám na housle a kytaru zahrála 

žákyně konzervatoře. Program zakončoval 

klávesový hudebník, který nám zahrál písničky 

při nichž  jsme si od srdce zazpívali i tancem 

rozhýbaly svoje těla. Akce se nám líbila a byla 
oceněna velkým potleskem.  

PS: Doufám, že se blýská na lepší časy tomuto 

svátku (který jsme my slavily vždy). i když se 

říkalo, že je to svátek komunistický a jen KSČM  

si cenil práci žen.        
JU,  Foto autorka

 

Mecenáši české vědy a kultury 
 

Další přednášku z cyklu české historie, tentokrát na téma Mecenáši naší vědy a kultury, 

uskutečnila v brněnském pobočném spolku Výboru národní kultury PhDr Alena Stříbná.  

 

Členové, přátelé a sympatizanti vyslechli osudy 

podporovatelů české kultury a vědy zhruba  od 

17. století, obvykle vlastenecké šlechty, která se 

věnovala českému národnímu životu, rozvoji 
vědy, hudby a  budování kulturních institucí.  

Dle A. Stříbrné bez podpory vlivných 

vlasteneckých mecenášů by nevznikla řada 

zásadních  výtvarných a uměleckých děl.  
Ve své přednášce například vzpomněla třeba 

hraběte Františka   Antonína Šporka. Ten byl 

ostrým kritikem politických a náboženských 

poměrů, za což byl vězněn v pražské věži 

Daliborka a jehož jméno je spojeno se sochami 
na Karlově mostě a se zámkem v Kuksu. Pro 

Brno a jeho okolí důležitou roli sehrála rodina 

Kouniců. Známý  je  Václav Antonín Kounic, 

který vybudoval ze Slavkova u Brna sídlo 

rodiny, obrazárnu a knihovnu  a byl téměř 30 let 
zodpovědný za zahraniční politiku v 

napoleonském období. Další pokračovatelé rodu 

zanechali jasnou kulturní stopu v Praze, Brně, 

Uherském Brodě, Jaroměřicích nad Rokytnou, v 

Bečově nad Teplou a jinde. Pohybovali se  v 

kruzích předních českých vlasteneckých 

politiků, básníků a spisovatelů. S jejich činností 
je spojen vznik české opery a divadla. Zřejmě 

největší zásluhu o rozvoj českého školství má z  

této rodiny  JUDr. Václav  Robert  Kounic. Na 

brněnském Moravském náměstí dal  svůj dům, 
tzv. Kounicův palác, darem moravským 

studentům. Dnes je to rektorát Masarykovy 

univerzity. Německé úřady mu bránily postavit v 

Brně dnešní Kounicovy koleje pro podporu 

chudých vysokoškolských studentů techniky. 
I formou stipendií pomáhal prosazovat české 

školství. Podporoval též dělnické hnutí. 

Kounicovy koleje dostali studenti do užívání až 

v r. 1925, tedy až po zakladatelově smrti. Žily 

společenským, kulturním a sportovním ruchem 
do osudného 17. listopadu 1939. Obsadilo je 

gestapo, studenty vyhnalo a z kolejí udělalo 

věznici s vyšetřovnou českých vlastenců. Na 
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dvoře studentských kolejí jich skoro půldruhého 

tisíce němečtí fašisté popravili zastřelením nebo 
oběšením. 

 
 

Po období průmyslové revoluce patří k 

charakteristickým českým donátorům v českých  

zemích A. Švagrovský (podporovatel malíře A.  
Slavíčka), Vojtěch  Lanna a jeho rodina 

nebo Josef Hlávka. Ten postavil vídeňskou 

operu,  ze zámku Vysoká u Příbramě učinil  

Muzeum A. Dvořáka, protože v místě skladatel 

často pobýval. Dílem  J. Hlávky je i pražská 
porodnice u Apolináře a Hlávkův most v Praze z 

roku 1911 jako 13. pseudoklasicistní most přes 

Vltavu. Navrhl rovněž  a vybudoval Kněžský 

dóm a komplex univerzity v Černovcích v 

Bosně-Hercegovině. O Vojtěchu Lannovi 
starším (1805-1866) se říká, že "je to syn 

bohatého pantáty, který peníze z rodinných 

firem dává do umění." Naopak Vojtěch Lanna  

mladší (1836-1909) založil Umělecko-

průmyslové muzeum v Praze a byl štědrý 
podporovatel umění. 

Meda Mládková, která většinu života strávila v 

cizině, udělala hodně pro Prahu. Vybudovala 

Muzeum Kampa, zatímco v USA představovala 

Američanům přehlížené a tam neznámé 
středoevropské umění. V Newyorském muzeu 

výtvarného umění koupila 41 obrazů Františka 

Kupky, což je jeho největší sbírka. Je 

instalována v Muzeu Kampa. Meda Mládková je 

dle svého přání pochována spolu s manželem na 
hřbitově v Rosicích u Brna. 
Mecenáši relativně nedaleké minulosti  a 

současnosti podporovali např. české skladatele 

(např. Bohuslava Martinů). Hudební festival 

Pražské jaro, jehož spoluzakladatelem  byl  v 
roce 1946 dirigent Rafael Kubelík, je stále 

špičková hudební akce. Díky dárcům je možné 

podporovat především mladé umělce a umožnit, 

aby se česká vážná hudba stala významný 
vývozní artikl. 

 Lektorka dr. Stříbrná zdůraznila, že úloha 

mecenášů dnes, v době všeobecné drahoty a 

nedostatku peněz na všechno, roste! Kultura a 

sport se bez nich neobejdou. Ovšem základním 
hlediskem je často zisk. Umělci se zřejmě  mají 

uživit sami. Bohužel vázn výchova  mládeže, 

chybí jí znalosti o práci našich předků, o úsilí, 

které generace věnovaly vytvoření hodnotné 

evropsky srovnatelné české kultury. Je co 
napravovat! V tomto směru je úloha učitele a 

školy nezastupitelná a čeká nás hodně práce. 

                      (vž) FOTO - Václav ŽALUD 
 

Našli jsme na sítích: 
Stát, který si může dovolit financovat cizí armády, nemůže tvrdit, že nemá na důchody občanů! 

 
 
Předjaří 2024  
 

Marie VESELÁ 

Jsou pramínky, 

co sbírají se v řeky, 

když procitají lidé, 
smývají ze sebe, 

co dusilo je 

celé měsíce i věky. 

Pod rouškou pravdy 

a lásky stále 

mluví se sladkou řečí, 
jednou vzchopí se 

lidé a jako vždy, 

tu faleš vezmou ztečí. 

Zatím pramínky 

sbírají se v řeky, 

z hor i údolí 
se voda rychle valí, 

ten čistý, mocný proud 

už nikdo nezastaví. 

 



 

 

22 

Přibyly dva nové seniorbusy na elektřinu 
 

O dva nové seniorbusy, které jsou na elektrický pohon, rozšířil svůj vozový park Dopravní 

podnik města Brna (DPMB). Slouží snadnějšímu cestování po Brně seniorům a osobám se 

zdravotním postižením. Podnik za tyto vozy zaplatil téměř 2,4 milionu korun, necelou třetinu 

pokryla dotace. 
 

»Služba Seniorbus přispívá k lepší sociální 

integraci a kvalitě života seniorů a osob se 

zdravotním postižením, pro které by využívání 
běžné městské hromadné dopravy mohlo být 

obtížné. Službu v Brně provozujeme 

prostřednictvím Dopravního podniku města 

Brna od roku 2017. Za tuto dobu uskutečnily 

vozy seniorbusu více než sto tisíc jízd. Podmínky 
služby se s novými vozy nemění. Klienti ji mohou 

nadále využívat 365 dní v roce, « uvedla 

Markéta Vaňková, primátorka města Brna. 

DPMB provozuje službu šesti seniorbusy. Dva 

nové na elektrický pohon nahradí dva 
dosluhující, jejichž nájezd se blíží 300 tisícům 

kilometrů. Počet vozů tak zůstane 

neměnný. »Letos bude nutné nahradit další dva 

starší automobily novými. Vzhledem k poptávce 

jde o vozy s výsuvnou plošinou, která umožní 
snadnější přepravu osob s hendikepem. 

Dopravní podnik vypíše výběrové řízení ještě 

v první polovině roku s dodáním před jeho 

koncem,« sdělil Robert Kerndl, náměstek 

primátorky pro sociální péči. »Nové elektrovozy 

jsou deponovány ve vozovně Medlánky, kde je 

budeme nabíjet. Na plnou baterii najedou 410 

km, což je přibližně dvojnásobek reálného 
denního nájezdu těchto vozů,« řekl Miloš 

Havránek, generální ředitel DPMB. Službu 

zajišťuje devět stálých řidičů a devět brigádníků. 

Důležitým předpokladem při jejich výběru je 

komunikativnost a trpělivost. Největší zájem o 
přepravu registruje dopravní podnik ve všední 

dny dopoledne, kdy ji klienti využívají pro cesty 

k lékaři – nejčastěji do FN u sv. Anny v Brně, 

FN Brno, Vojenské nemocnice nebo na 

polikliniky Zahradníkova a Viniční. »Neméně 
důležitý je ale sociální rozměr této služby, kdy 

senioři cestují za svými přáteli, na nákupy nebo 

za kulturou. Podporou Seniorbusu tak 

přispíváme k integraci seniorů do běžného 

života a prevenci pocitu osamění,« dodala 
Vaňková. Specifické období, kdy je o službu 

velký zájem a DPMB ji musí posilovat, jsou 

např. Dušičky nebo vánoční svátky. V loňském 

roce seniorbusy DPMB obstaraly 19 500 jízd.  

                      (vž)

 
 
 

Obnoví poštu v centru Brna v režimu Partner 
 

Nespokojenost občanů se zrušením hlavní Pošty Brno 1 v Poštovské ulici v samotném středu 

moravské metropole vyústila v podpis smlouvy mezi Magistrátem města Brna a Českou 

poštou o novém provozování pošty Partner v nedaleké Orlí ulici. Převod budovy nastane v 

květnu letošního roku. Půjde o první třípřepážkovou poštu Partner v Česku. Pokračují 

jednání o případném odkupu této budovy a jejím přetvoření na pracoviště úřadu. 

 

»Budova v Orlí ulici se po všech stránkách 

ukazuje jako vhodné budoucí sídlo centrálního 

stavebního úřadu, kam budou mířit lidé 

z různých částí Brna. Za mimořádně funkční 
považujeme i propojení poštovních služeb a 

státní správy. Poštu rozhodně plánujeme 

zachovat i do budoucna. Zvláště s ohledem na 

nedávnou redukci pracovišť pošty v městské 

části Brno-střed, ale i celkově v našem městě, to 

vnímám jako podporu občanské 

vybavenosti,« uvedla primátorka města 

Brna Markéta Vaňková.  

Zájem o využití volných kancelářských prostor 
v budově v Orlí město avizovalo již dříve. Mezi 

zvažované možnosti patří pronájem prostor pro 

účely stavebního úřadu nebo odkup nemovitosti. 

»V současné době preferujeme variantu odkupu 

budovy, kde by od 1. července letošního roku 



 

 
23 

měl začít fungovat nový centrální stavební úřad. 

Jedním z kroků, který tomu předchází, je 
zajištění fungování poštovních služeb v Orlí, a to 

formou pošty Partner. Město se podpisem 

smlouvy zavázalo k jejímu provozování, a to 

v rozsahu dosavadních služeb. O nabytí budovy 

do majetku města budeme nadále 
jednat,« doplnil radní pro městský majetek Jiří 

Oliva. 

Pošta přesunula svou pobočku z Obchodního 

centra Špalíček do ulice Orlí k 1. únoru 2024. 

Pobočka v obchodním centru nabízela klientům 
pouze dvě přepážky. U pobočky ve Špalíčku šlo 

o nájemní vztah. Přesunem pobočky do budovy 

v ulici Orlí přibyla navíc jedna přepážka. Pošty 

Partner jsou plnohodnotné pobočky, které 

nabízejí všechny poštovní služby. 

Martina Ivanová, ředitelka pobočkové sítě 

České pošty dodala: »Převodem pobočky na 
smluvního partnera se pro klienty nic nezmění, i 

nadále na pobočce vyřídí všechny poštovní 

služby tak, jak byli zvyklí na původní pobočce. 

Poštovní služby zůstanou na místě zachovány a 

poštou Partner se otevírá prostor pro jejich 
další zkvalitňování.«  

V prosinci loňského roku rozhodlo 

Zastupitelstvo města Brna, že se obecní stavební 

úřady, které jsou v současné době zřízeny při 

úřadech městských částí, sloučí do jedné 
centralizované instituce. Reagovalo tak na 

novelu stavebního zákona s přesvědčením, že se 

tím zajistí jednotný výklad územního plánu a 

dojde k větší profesionalitě a úspoře funkčních 

míst. V menších městských částech se stavební 
úřady nedařilo personálně obsazovat. (vž) 

                            

 

Nejstarší moravskou nemocnici chtějí radní vrátit církvi 

 
O tom, jak by mělo do budoucna vypadat fungování Nemocnice Milosrdných bratří v Brně 

vyjednávají představitelé města Brna a Hospitálského řádu sv. Jana z Boha – s Milosrdnými 

bratry (dále Konvent). 

 

 
FOTO - Nemocnice Milosrdných bratří 
 

Radní schválili záměr majetkového převodu 

nemocnice, která je v současnosti příspěvková 
organizace města, na Konvent. »Převod je 

právně velmi složitá záležitost. Je nutné ošetřit 

řadu oblastí, od právní kontinuity přes 

pracovněprávní vztahy po spolupráci 

s pojišťovnami, a to vše s jediným záměrem: aby 
se to negativně nedotklo pacientů,« uvedla 

primátorka Brna Markéta Vaňková. 

»Převzetí nemocnice Konventem je podmíněno 

tím, že bude zajištěna zdravotní péče, kterou tu 

vyhledávají desítky tisíc lidí z Brna i okolí. Jen 
dětí se tu každoročně narodí asi dva tisíce. Tyto 

záruky ze strany Konventu máme a naše dnešní 

usnesení má být vyjádření vstřícného stanoviska 

zase ze strany města,« popsala neuvolněná 

zastupitelka pro zdravotnictví Dagmar 

 Seidlová. 

Nemocnice Milosrdných bratří byla založena v 

roce 1747. Je to nejstarší souvisle fungující 
nemocnice na Moravě a po pražské Nemocnici 

na Františku druhá nejstarší v Česku. 

Postupem času se tento nemocniční areál při 

ulici Polní rozvíjel až do roku 1948, kdy byly  

budovy nemocnice a kláštera zestátněny. V roce  
1989 nastala obnova fungování řádu 

Milosrdných bratří, kterému byly o rok později 

navráceny v té době existující budovy 

nemocnice. Tehdy řád pronajal nemocnici za  

symbolickou cenu městu Brnu. V roce 1993 byla 
zřízena příspěvková organizace města Brna, 

která nemocnici provozuje dodnes. 

»Nemocnice musí zůstat v majetku města. Jinak 

si nejsme jisti, že bude zachována péče o 

pacienty v plném rozsahu. Jsme svědky, že se na 
operace a různá ošetření čeká i několik měsíců. 

Zdravotní péče (kvalitní) a její dostupnost musí 

být garantována státem potažmo městem. V 

církev tomto ohledu historicky moji důvěru 

nemá! Poslání církve leží sice blízko, ale 
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moderní zdravotnictví je o vědě a poznání. A 

toto církev historicky brzdila, « zdůraznil 
místopředseda Jihomoravského krajského 

výboru KSČM Martin Říha. 

»Jak je dnes zvykem, městský majetek se rozdává 

církvím či developerům nebo jiným kamarádům. 

Momentálně tady máme lidoveckého hejtmana, 
tak mají církve přednost před občanem. Je to 

třeba zastavit, protože na prvním místě je občan, 

ať už věřící či ateista. Jediný způsob, jak tomu 

bránit, je rozumnější rozhodnutí voličů 
hlasujících o kandidátech do krajského 

zastupitelstva. To proto, pokud chceme, aby naše 

krásné Brno zůstalo naše a ne církevní nebo 

německé či rozprodané šmelinářům koalice 

Spolu, « uvedl předseda MěV KSČM v 
Brně Jiří Fazor.                           (vž) 

 

 

OTEVŘELI PODZEMNÍ KATEDRÁLY 

 

Technická památka Vodojemy na Žlutém kopci v Brně otevřeli za přítomnosti zástupců města 

naplno veřejnosti. Investice města 150 milionů korun zpřístupnila tři historické podzemní 

nádrže z 19. a 20. století a veřejný park na povrchu. TIC BRNO, který bude vodojemy nadále 

provozovat, připravil s partnery na první víkend 22.–24. března bohatý vizuální program. 

Poté lze navštívit vodojemy vždy od středy do neděle. Takřka podzemní katedrály přibližují 

zájemcům snímky Miroslava Fialy.  

 

Tři nádrže z let 1874, 1894 a 1917 sloužily 

svému původnímu účelu do roku 1997. V 

provizorním režimu byly vodojemy 

zpřístupněny v roce 2020. Tehdy bylo do 
prvního cihlového vybudováno schodiště, které 

nahradilo původní poklop, jímž se původně 

sestupovalo do podzemí po žebříku. „Už v této 

chvíli zájem široké veřejnosti, ale také například 

filmařů a dalších zástupců kulturních a 
kreativních profesí prozrazoval, že jde o místo 

mimořádné hodnoty a genia loci. Populární web 

Kudy z nudy ho ještě v témže roce vyhlásil 

turistickou novinkou. Jen o čtyři roky později 

máme k dispozici zpřístupněný celý areál se 
třemi vodojemy, každý se specifickou atmosférou 

a architekturou, a navíc s veřejně přístupným  

parkem na povrchu. Jsem si jistá, že vodojemy 

mají potenciál přilákat do našeho města řadu 

milovníků technických památek, ale že i pro 
Brňany vzniklo další místo, kde můžou své město 

objevit zase z trochu jiného pohledu, nebo tady 

spíše podhledu,« vyzdvihla primátorka Markéta 

Vaňková. 

 

O vstupenky je na veřejnosti a mezi turisty 
obrovský zájem. Pogramy chystají v podzemí 

audiovizuální umělci. Návštěvu si objednaly 

filmové a televizní štáby nejprestižnějších 

zahraničních produkcí.  

                                         (vž) FOTO - Miroslav FIALA

 
Našli jsme na sítích: 

Dominik Duka pronesl na svaté mši na Mariánském náměstí ve Staré Boleslavi přímo před Petrem 

Pavlem tato slova: 

„Kdo je slušný, byl slušný vždycky; kdo byl věrný, je věrný i teď; kdo se točí s větrem, točil se s větrem i 

dřív. Kdo si myslí, že teď přišla jeho chvíle, myslel vždycky jen na sebe. Nikdo se nestává přeběhlíkem, 

kdo jim nebyl vždycky. Kdo mění víru, žádnou víru nemá. Člověka nepředěláš, jen se ti vybarví.“ 

Nezbývá, než se před panem kardinálem poklonit až k zemi a dodat jen jedno jediné slovo. 

Amen 
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Šli před námi 

 

Jsou mezi námi členové městské organizace, kteří si ještě pamatují malou, drobnou postavu, 

skromné a pracovité členky strany Jaroslavy Řezáčové. Zemřela 26. září 2020, ale do posledních 

dnů pracovala aktivně v městské části Brno-sever, vystupovala na pietních akcích k osvobození 
Brna, při organizování Mikulášských besídek pro děti, při Vítání jara na Lesné apod.  Prožila těžký 

život, který ji přivedl už v mládí do řad Komunistické strany. Obětavost v práci pro stranu brala jako 

svoji povinnost, za kterou se neočekává ocenění, která se dělá z přesvědčení.  Její oddanost 

myšlence sociálně spravedlivé společnosti se stala pro mnohé vzorem. Stala se vzorem i pro mne. 

Zanechala za sebou sepsané vzpomínky, které mně za svého života poskytla. Alespoň některé části 
uveřejňujeme v ECHU, spolu se vzpomínkou na ni. Čest její památce!       Anna ŠTOFANOVÁ 

 

Dvě smutné zprávy 
 

Za ing. Františkem Reichlem 

 

Rodina p. ing. Františka Reichla podala smutnou zprávu o jeho úmrtí. Náš velký příznivec zemřel 2. 

3. t. r. ve věku 86 let. Byl aktivním členem Matice Čech, Moravy a Slezska, pracoval jako 

koordinátor pro Moravu. Obětavě zajížděl do Plzně na její aktivy. Naše vlastenecká veřejnost i 
levice si jej velmi vážila pro jeho toleranci k jiným názorům a ochotu vždy pomáhat. Činil tak i ve 

velmi vysokém věku. 

Takových lidí je dnes velmi málo, vždy mu budou patřit naše díky, bude žít v našich vzpomínkách. 

Vyjádřili jsme upřímnou soustrast jeho rodině.  

 

Za vlastenecké organizace: 

Marie Veselá, Josef a Anna Štofanovi, Martin Říha, Libuše Gottwaldová, připojuje se redakce Echa 

 

 

Za PaedDr. Oldřichem Burianem 

 

Soudruh Burian nás opustil 14. 3. 2024 (narodil se 1. 12. 1933 v Hluku). Po studiu na reálném 

gymnáziu v Uherském Hradišti a Pedagogické fakultě v Brně nastoupil na dráhu učitele a zůstal jí 

věrný až do odchodu do důchodu. Učil na středních a základních školách v Krnově, České Třebové, 

Zlíně, Valašských Kloboukách a v Brně. Působil rovněž jako lektor v Domě politické výchovy ve 

Zlíně a jako učitel v Krajské politické škole v Brně. Do důchodu odešel v roce 1995. K jeho 
zájmům patřilo malířství, účastnil se výstav v České Třebové, Zlíně, Valašských Kloboukách a 

Brně. Věnoval se také pěší turistice. Čest jeho památce.        Jiří Miča 

 
 

Naši dubnoví jubilanti 
 

V tomto jarním měsíci slaví svá životní jubilea sudružka a sodruzi: 

 

Jiří FAZOR, Viktor JEVSEJENKO, Ivan KAŠPAR, Aleš NOVÁK, David 

PICHAL, Michael PÖSCHL, Eva SLÁMOVÁ, Emil VÍTEK 

 

Všem našim oslavencům děkujeme za celoživotní dlouholetou práci pro stranu a 

sociálně spravedlivější společnost a do mnoha dalších let přejeme zejména zdraví, 

klid, pohodu a spokojenost. A samozřejmě lepší časy. 

ZO KSČM, LKŽ Dobromysl a redakce ECHO.       

             did                                                                                                                
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Městský výbor Komunistické strany Čech a Moravy v Brně 
zve všechny občany na 

 

PPIIEETTNNÍÍ  VVZZPPOOMMÍÍNNKKUU    
 

na padlé osvoboditele  
při příležitosti 79. výročí osvobození Brna 

 

PPÁÁTTEEKK  2266..  DDUUBBNNAA  22002244  VV  1166  HHOODDIINN  

ÚÚSSTTŘŘEEDDNNÍÍ  HHŘŘBBIITTOOVV  BBRRNNOO  
  

OObbjjeeddnnaatteell  aa  zzhhoottoovviitteell::  KKSSČČMM  

 
Kateřina Šestáková Novotná – Bábuška 

 

Ptala se dívka bábušky: 

"Jak se kluci ubrání  

raketám, když maj jen 

pušky? 

Tohle mi strach nahání!" 

"Naši žreci umí věci,  

které jiný nedokáže. 

Bohové jim dali přeci 

zbraně nejsilnější ráže." 

"Vždyť kluky už odvádějí!" 

dívka na to hned namítá. 

Propadá víc beznaději, 

čím víc je země rozbitá. 

"Chlapci platí vlastní krví 

za zradu vlastního rodu. 

Není to ale poprvý, 

co zrada působí škodu. 

Bratr nesmí proti bratru," 

vysvětluje babka v šátku. 

"Jinak se lid změní v chátru 

a syn nezná otce, matku." 

"Teď je to však víc složité," 

plácne hned frázi ze školy 

děvče, jež je lži opité. 

Reaguje až s nevolí. 

"Pravda bývá jednoduchá," 

bábuška ji poučuje. 

"Kdo ctí rodového ducha, 

ten prostě nenarukuje. 

Právě bratrství Slovanů  

je naší největší zbraní  

a skýtá nám vždy ochranu. 

Zapomíná se však na ni." 

"To však není ta zbraň žreců, 

již jsi předtím zmiňovala?" 

Víc než jenom snůšku keců 

smutná dívka by si přála. 

"Samozřejmě. Naši kněží 

mají navíc zbraně jiné. 

Použijou je však stěží, 

neboť bratra každá mine. 

Rozpoznat včas nepřítele 

je první zbraní Slovana. 

Jít proti rodu, byť směle, 

je válka předem prohraná 
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VÁŽENÍ OBČANÉ MĚSTA BRNA! 
MĚSTSKÝ VÝBOR KSČM  

VÁS ZVE 1. KVĚTNA 2024 
v 10 hodin na MORAVSKÉ NÁMĚSTÍ v BRNĚ, kde 

SPOLEČNĚ OSLAVÍME 1. MÁJ 
Na setkání s Vámi se těší: 

Kandidátky koalice STAČILO! pro volby do Evropského parlamentu 
Jana Turoňová a Petra Rédová 

Představitelé KSČM a zastupitelé městských částí Brna za KSČM 
Po ukončení oficiální části následuje diskusní část s kandidátkami a představiteli 

KSČM. 
Občerstvení a kulturní program zajištěno. 
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       Nikdy nezapomeňte, jak lehce jsme svobodu ztratili 

                                 a jak těžce a za cenu velikého úsilí a velikých obětí 

                                                       našeho a zejména sovětského lidu jsme ji dobývali 

     zpět! 

                      Ludvík Svoboda 

  

PPOOZZVVÁÁNNKKAA  
  

na pietní akt u příležitosti 79. výročí osvobození Československa 

Rudou armádou, který se bude konat 
 

vvee  ssttřřeedduu  88..  kkvvěěttnnaa  22002244  vvee  1122..0000  hhooddiinn  

uu  PPoommnnííkkuu  RRuuddooaarrmměějjccee  nnaa  MMoorraavvsskkéémm  nnáámměěssttíí  vv  BBrrnněě  
 

Všechny občany srdečně zve 

Městský výbor Komunistické strany Čech a Moravy v Brně 
Objednatel a zhotovitel: KSČM 

 

Našli jsme na sítích: 

Z kuloárů sněmovny: 

Tak pandemický zákon jsme úspěšně schválili a teď je na řadě korespondenční 

hlasování. 

Pomalu a jistě si na vás splétáme bič vaší poslušnosti. 
 
 
 
 

Na závěr něco veršů Karla SÝSE 
 
 

 
 

BALKÁNSKÁ MOUCHAcha, 

 

Proč mluvíme jednatřicet let 

o jednadvacátém srpnu 

když všude 

kde se schyluje k vepřovým hodům 

vrazí NATO navoněný rypák? 

Chtěli byste nevědět 

strčit hlavu mezi hradní hýždě 

chtěli byste z nouze fňukat o lásce 

ale mezi stehny se vrtí 

červy načatý ovar 

27. března 1999 

 

 

AŽ PROCITNE BEZDOMOVEC 

 

Mrzne a v našich panelových zdech 

zhmotnila se humanita v rohožce 

Za výtahem a ní chrápe bezprizorný 

králíček 

degradovaný kmán Armády spásy 

sirotek z nebeského otce 

a pozemské asistentky 

Neseje aniž žne 

na daních přizná leda prd a vzdech 

a Jakešův prst 

Štrougalovy hrady  

a zakřiknuté králíkárny při životě drží jej 
 

ECHO – BRNĚNSKÝ LEVICOVÝ OBČASNÍK. Vydavatel: Městský výbor KSČM v Brně, Křenová 67, PSČ 602 00, Brno . 

telefon: 734 430 204 . http://www.kscm-brno.cz; me-mail: mv.brno@kscm.cz; tibor.david@volny.cz; alruc@seznam.cz. Redakce: 

Tibor Dávid – vedoucí, Aleš Růčka – zástupce vedoucího, Zdena Korčáková.. Povoleno Min. kultury ČR, ev. č. MK ČR E 12191. 

Nevyžádané rukopisy se nevrací. Uzávěrka příštího čísla 22. 4., číslo 5/24 vyjde 7. května 2024 

http://www.kscm-brno.cz/
mailto:mv.brno@kscm.cz
mailto:tibor.david@volny.cz
mailto:alruc@seznam.cz

	Přerušení společných jednání české a slovenské vlády je skandální!
	KSČM je plně solidární se socialistickou Kubou!
	Úspěch petice komunistů proti korespondenční volbě
	KSČM stojí za našimi zemědělci!
	Komunisté požadují vystoupení České republiky z NATO!
	Levicová a vlastenecká koalice STAČILO! posiluje
	Za co všechno může Babiš
	Výstava ENIGMA – tajný svět šifer


